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نوبخت: نباید القای شبهه کرد

 منابع و مصارف هدفمندی یارانه مشخص است
رییس سازمان برنامه و بودجه بر مشخص بودن منابع و مصارف هدفمندی یارانه ها 

تاکید کرد و گفت: نباید با ارائه گزارش ناقصی در این باره، القای شبهه کرد. 

محمدباقر نوبخت در جلسه علنی روز شنبه مجلس شورای اسلامی در هنگام 
بررسی پیشنهاد الحاقی به ماده 49 لایحه برنامه ششم توسعه درباره شفافیت منابع 
و مصارف هدفمندی یارانه ها، افزود: یکی از تصمیمات مهم مجلس در برنامه ششم 
تعیین تکلیف اجرای قانون هدفمندی است. وی ادامه داد: گزارش ناقصی درباره منابع 
و مصارف درآمدهای حاصل از هدفمندی از سوی برخی ها ارائه می شود که گاهی 
شبهه ایجاد می کند، البته قصد القای شبهه نیست بلکه اطلاعات در این موضوع ناقص 
است. نوبخت اضافه کرد: مواد یک و دو قانون هدفمندسازی یارانه ها، افزایش قیمت 
حامل های انرژی و آب را تصویب کرده و درآمدهای حاصله را بر اساس مواد 7 و 8 بین 
مردم، تولید و خزانه کشور واریز می کند. وی در ادامه به درآمدهای ناشی از افزایش 
قیمت حامل های انرژی اشاره کرد و گفت: بر اساس گزارش های رسمی دولت، بنزین 
معمولی به قیمت لیتری 1000 تومان و با مصرف روزانه 68 میلیون و 300 هزار 
لیتر، درآمد 24 هزار و 900 میلیارد تومان؛ بنزین سوپر به نرخ لیتری 1200 تومان 
و مصرف روزانه 4.1 میلیون لیتر در روز، 1800 میلیارد تومان، نفت گاز و سوخت 
هوایی در مجموع 36 هزار و 800 میلیارد تومان درآمد تولید می کند. از صادرات نیز 
13 هزار و 800 میلیارد تومان حاصل می شود و جمع درآمدها از ناحیه فرآورده های 
نفتی 50 هزار و 800 میلیارد تومان است. رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: آنطور 
که برخی نمایندگان سخن گفته اند انگار دولت از مردم 77 تا 80 هزار میلیارد تومان 
از ناحیه افزایش قیمت حامل های انرژی پول می گیرد، ولی 35 هزار میلیارد تومان 
بازتوزیع و 7000 میلیارد تومان بابت مالیات بر ارزش افزوده اختصاص می دهد و بقیه 
آن که رقمی بالغ بر 42 هزار میلیارد تومان است، نیز در اختیار دولت باقی می ماند. 
نوبخت خاطر نشان کرد: این در حالی است که مجلس مصوب کرده است 5 درصد 
از درآمد ناشی از افزایش قیمت بنزین را صرف ترمیم لوله گذاری های شرکت گاز، 
1000 میلیارد تومان صرف پرداخت قیر رایگان به وزارت راه و شهرسازی، 20 درصد 
سهم پرداخت صندوق توسعه ملی که مبلغی بالغ بر 2800 میلیارد تومان است، 14.5 
درصد که بالغ بر 3600 میلیارد تومان است به شرکت ملی نفت، 5800 میلیارد تومان 
بابت هزینه های توزیع و انتقال و هفت هزار میلیارد تومان برای ذخیره انرژی و نوآوری 
دستگاه ها و نهادها و کاهش هزینه های آنها اختصاص می یابد که همگی جزو مصوبات 
مجلس است. وی تاکید کرد: به دلیل اینکه مجلس شورای اسلامی تکالیفی را برای 
مصارف منابع حاصل از هدفمندی مشخص کرده نباید القای شبهه در جامعه بشود و 

باید توجه داشت مصارف بقیه هزینه ها طبق اسناد مشخص است.
**نوبخت: یارانه افراد نیازمند قطع نمی شود 

در ادامه نمایندگان به بررسی پیشنهاد دیگر محمد دهقان مبنی بر ایجاد بانک جامع 
اطلاعاتی و اختصاص یارانه به افراد تحت پوشش نهادهایی همچون بهزیستی و کمیته 
امداد پرداختند که این پیشنهاد با مخالفت نمایندگان مجلس شورای اسلامی مواجه 
شد.محمد باقر نوبخت سخنگوی دولت نیز در مخالفت با این پیشنهاد گفت: در بخش 
نخست این پیشنهاد بر وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تکلیف می شود که تا پایان 
سال 96 پایگاه اطلاعاتی ایجاد کند تا هویت و توان اقتصادی افراد مشخص شود و 
با این اقدام شناسنامه ای از تمامی افراد تشکیل می شود.وی افزود: در بخش دوم این 
پیشنهاد با توجه به ایجاد پایگاه تعیین توان اقتصادی به افراد تحت پوشش نهادهای 
حمایتی که نیازمند دریافت یارانه هستند، یارانه نقدی پرداخت می شود.رئیس 
سازمان برنامه و بودجه ادامه داد: اختصاص یارانه نقدی به افراد کم بضاعت در راستای 
سیاست های اقتصاد مقاومتی است، اختصاص یارانه نقدی به افراد نیازمند، اجرای 
سیاست های اقتصاد مقاومتی را تسریع کرده و به ایجاد اشتغال، تولید و فعالیت های 
تولیدی کمک می کند و قطعا یارانه افرادی که نیازمند هستند قطع نمی شود.

نوبخت از رییس مجلس شورای اسلامی خواست تا از نهاد نظارتی مجلس دیوان 
محاسبات،کمیسیون تخصصی انرژی، بخواهد اعداد و ارقامی را که می توان مبنای 

شکل گیری اذهان عمومی شود، بررسی کرده و گزارش آن را به مجلس ارائه دهد.

یک مقام مسئول کارگری تاکید کرد؛

تجدید طبقه بندی مشاغل هر چهار سال یکبار 
عضو کانون عالی شوراهای اسلامی کار می گوید: طبقه بندی مشاغل باید هر چهار 
سال یکبار در بنگاه ها تجدید شود تا وضعیت کارگران بر اساس آخرین  گروه شغلی، 

مدرک تحصیلی و سابقه خدمتی مورد اصلاح قرار گیرد.
علی اصلانی در گفت وگو با ایسنا، بر ضرورت بازنگری طرح طبقه بندی مشاغل در 
کارگاهها هر چهار سال یکبار تاکید کرد و گفت: طبقه بندی مشاغل بهترین معیار برای 
صدور احکام شغلی کارگران و نیروهای کار است. وی اجرای طبقه بندی مشاغل را 
در کارگاههای بالای 50 نفر الزامی دانست و گفت: کارفرمایان موظفند هر چهار سال 
یکبار طبقه بندی مشاغل را تجدید کنند چون نیروهای کاری که با مدرک تحصیلی 
پایین وارد کارگاه شده اند یا گروه شغلی آنها پایین بوده با گذشت سالها ممکن است 
مدرک تحصیلی شان تغییر کرده و گروه شغلی  آنها ارتقا یافته باشد در نتیجه به عنوان 
یک کارگر ماهر و فنی لازم است اصلاحاتی در وضعیت پرسنلی آنها به وجود آید و 
کارفرما بر اساس کارایی و شرایط جدید کارگران طرح طبقه بندی را هم تغییر بدهد 
و به روز کند. این مقام مسئول کارگری با بیان اینکه بسیاری از واحدها از اجرای 
طبقه بندی مشاغل فرار می کنند، گفت: متاسفانه این قانون از زمان تصویب تا کنون 
هیچگاه به طور کامل اجرا نشده و برخی کارفرمایان به بهانه های مختلف از قبیل 
افزایش هزینه ها و عدم توان مالی از اجرای طرح خودداری یا آن را به شکل ناقص اجرا 

می کنند که این کار ظلم مضاعفی به کارگران آن واحدها است.
اصلانی ضعف بازرسی های ادارات کار را در عدم اجرای طبقه بندی مشاغل موثر 
دانست و گفت: معدود کارفرمایانی هستند که این طرح را در مورد نیروهای رسمی 
و قراردادی خود اجرا می کنند و عده  دیگری از کارفرمایان تنها برای نیروهای رسمی 
تحت پوشش خود اجرایی می کنند و نیروهای شرکتی و قراردادی در حال فعالیت 
خود را مشمول این طرح قرار نمی دهند. رییس کانون شورای اسلامی کار البرز گفت: 
در اجرای طبقه بندی مشاغل کارفرمایان موظفند نیروهای قراردادی یا رسمی را با در 
نظر گرفتن تجربه و کارایی، درجه مهارت و سابقه کار در ردیف گروه و مزایای شغلی 
ببرند ولی متاسفانه به دلیل عدم اجرای طرح یا اجرای ناقص آن در بنگاهها، شاهد 
هستیم که کارگر سابقه دار با کارگر تازه کار مزایای یکسان گرفته و تفاوت حقوق 
آنها کمتر از 100 هزار تا 200 هزار تومان است که تداوم این امر موجب بی انگیزگی 
کارگران، تلاش برای یافتن شغل دوم و بعضا  ترک کار می شود و در نهایت به کارایی 

و بهره وری بنگاه لطمه می زند.

عضوکمیسیون عمران مجلس اکید کرد

ضرورت تسهیل شرایط ساخت و ساز درکشور 
عضوکمیسیون عمران مجلس با تاکید برضرورت تسهیل شرایط ساخت و ساز 
درکشور،گفت:هرچند سیاست تسهیلات دهی راهکار مناسبی برای تسهیل خانه دار 
کردن مردم است اما نرخ بالای سود وام ها اثرگذاری این سیاست را کاهش داده است. 
حمید بنایی درگفت وگو با خانه ملت،بااشاره به تصمیم اخیر بانک مسکن برای 
ارایه تسهیلات 50 تا 130 میلیون تومانی به انبوه سازان،گفت:ارایه این نوع تسهیلات 
شاید در برخی شهرهای کوچک و شهرستان ها کارایی داشته باشد،اما در کلان 
شهرها نمی تواند اثر گذاری داشته باشد.  نماینده مردم گناباد و بجستان در مجلس 
شورای اسلامی،با تاکید بر ضرورت تسهیل شرایط ساخت و ساز در کشور،افزود:ارایه 
تسهیلات ارزان در بحث مسکن نخستین گام برای ساماندهی این بازار است. وی با 
انتقاد از نرخ بالای سود تسهیلات مسکن،تصریح کرد:هرچند سیاست تسهیلات دهی 
راهکار مناسبی برای تسهیل خانه دار کردن مردم است اما نرخ بالای سود وام ها 
اثرگذاری این سیاست را کاهش داده است. این نماینده مردم در مجلس دهم با بیان 
اینکه افزایش ساخت و ساز در کشور می تواند انباشت تقاضا در بحث مسکن را کاهش 
دهد،گفت:حمایت از انبوه ساز با ارایه مشوق های لازم می تواند رکود فعلی حاکم 
بر بازار مسکن را درمان کند. بنایی ادامه داد: دولت در زمینه بهبود وضعیت مسکن 
باید برنامه مشخصی داشته باشد و با بررسی نتایج آتی سیاست گذاری های خود 
بهبود وضعیت بازار را پیگیری کند. عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی، 
یادآور شد: کمیسیون عمران مجلس برای بهبود وضعیت بازار مسکن جلسات بسیاری 
با مسئولان امر برگزار کرده و به طور حتم در راستای تصمیم اخیر بانک مسکن 
درخصوص تسهیلات دهی به انبوه سازان نیز به بررسی تبعات اجرای این تصمیم 

خواهد پرداخت.

کارشناسان مسکن :

مسکن اجتماعی چه زمانی عملیاتی می شود؟ 
کارشناسان مسکن معتقدند که طرح مسکن اجتماعی سبب رفع نیاز عمده جوانان 

و بخش کم درآمد جامعه می شود.

بحث جایگزینی طرح مسکن اجتماعی به جای مسکن مهر مدت هاست که بر سر 
زبان ها افتاده، اما زمان اجرای آن از سالی به سال دیگر موکول می شود.

در تازه ترین اخبار معاون امور مسکن شهری بنیاد مسکن از اجرای طرح مسکن 
اجتماعی درسال 96 خبر داده است و البته این امر را منوط به تصویب هیات دولت 
دانسته است. دراین طرح قرار است تا فضا و امکاناتی برای ساخت ارائه و تمامی 
دستگاههای علاقه مند، که خانواده های کم درآمد را تحت پوشش دارند از جمله 
کمیته امداد حضرت امام، خیرین مسکن ساز و بهزیستی به ساخت واحدهای اجاره ای 
کمک کنند. براین اساس سازندگان و شرکت های ساختمانی دارای زمین و انبوه سازان 
فاقد زمین ، در صورتی که تمایل به ساخت مسکن اجاره ای با شرایط مدنظر دولت 
داشته باشند تسهیلات یارانه ای دریافت و به ساخت مسکن استیجاری، اقدام می 
کنند. در این طرح بیان شده که برخی از افرادی که جزء دهک های درامدی پایین 
و دارای زمین هستند و مشکل هزینه های ساخت و ساز دارند خیرین به کمک آنان 
بیایند تا مشکل زمین حل و با کمک تسهیلات ارزان قیمت صاحب خانه شوند.حسین 
وکیلی کارشناس مسکن در گفت و گو یی، گفت: اجرای طرح مسکن اجتماعی 
گامی مثبت در جهت خانه دار شدن جوانان و اقشار کم درآمد کشور است .وی افزود: 
برخلاف مسکن مهر در این طرح متقاضی ملزم به پرداخت عمده سرمایه نیست، به 
همین دلیل بیشتر مورد توجه قرار خواهد گرفت. این کارشناس مسکن ضمن تاکید 
بر اینکه دولت با همکاری بخش خصوصی باید اقدام به انبوه سازی برای اجرای این 
طرح کند، اظهار داشت: مطالبات بخش خصوصی از طرح مسکن مهر موجب شده تا 
سرمایه گذاران رغبتی برای ورود به پروژه مسکن اجتماعی نداشته باشند و به همین 
دلیل روند اجرایی آن به کندی پیشروی می کند.  وی در ادامه تصریح کرد: توان خرید 
مسکن در بین خانوار به سبب رکود اقتصادی کاهش پیدا کرده و متقاضیان به مسکن 

اجاره ای تمایل دارند، از این رو طرح مذکور حلال بسیاری از مشکلات خواهد بود.
پی ریزی ضعیف دولت در مسکن 

مراد علی واهبی کارشناس مسکن و شهرسازی نیز در گفت و گو یی گفت: دولت 
عمده سرمایه کشور را در حوزه مسکن بی نتیجه صرف می کند. وی در ادامه عنوان 
کرد: اگر طرح مسکن اجتماعی مانند مسکن مهر در حومه شهر اجرایی شود به موفقیت 
چندانی دست پیدا نمی کند. واهبی تصریح کرد: درصورتی که این طرح در مناطق 
بافت فرسوده اجرا شود علاوه بر استقبال متقاضیان، موجبات رونق بازار مسکن را فراهم 
کند.  این کارشناس شهرسازی اظهار کرد: دولت برای عملیاتی کردن طرح مسکن 
استیجاری می تواند از صاحبان املاک فرسوده که توان نوسازی ندارند، کمک بخواهد.

توسعه شهرک ها ادامه دار خواهد بود
علی نعمت چهاردولی کارشناس مسکن نیز در گفت و گو یی، با اشاره به اینکه این 
طرح نگاه ویژه ای به قشر ضعیف جامعه دارد، اظهار داشت: شهرک های حومه کلان 
شهرها به سرعت در حال توسعه هستند و دولت باید با ایجاد زیرساخت های ارتباطی 
این بخش ها نسبت به اجرای پروژه های عمرانی این طرح اقدام کند. وی ادامه داد:اگر 
عمران و نوسازی بافت فرسوده بطور مستمر در دستور کار دولت قرار گیرد این طرح 
مشکل اقشار کم درآمد را تحت پوشش قرار می دهد. چهاردولی تصریح کرد: برای 
بهبود روند اجرای این طرح، دولت باید بخش خصوصی را وارد گود کند و خود با مکان 
یابی و ایجاد مناطق مناسب برای ساخت مسکن ،نظارت دقیق و منظم نسبت به فرآیند 
ساخت راه را برای دستیابی به نتیجه مطلوب هموار سازد. این کارشناس مسکن در 
پایان گفت: برای پیشگیری از ایجاد مشکل در روند اجرای طرح از اقدامات شتاب زده 
باید جلوگیری به عمل آید. براساس پیش مصوبه طرح مسکن اجتماعی متوسط واحد 

مسکونی 50 متر است و برای خانوارهایی که فرزند دارند به 70 متر می رسد.

افزایش نرخ ارز، ناشی از شرایط  جهانی است

امید به پایان تلاطم دلار 
نزدیک به دو ماه از افزایش ناگهانی قیمت ارز می گذرد؛ حالا در 
آستانه سال جدید میلادی انتظار می رود، بخشی از تلاطم تغییر 
سال میلادی که بازار ارز را متاثر ساخته فرو بنشیند و بازار از آشفتگی 

قیمت ها رها شود. 
 به گزارش خخبرآنلاین، بازار ارز تقریبا دو ماه پرتلاطم را پشت 
سرگذاشته است.از روزی که قیمت دلار از 4 هزارتومان فراتر رفت تا 
امروز که این افزایش به تدریج ادامه دارد،سئوال خیلی ها این بوده 
که مگر چه اتفاقی افتاده است؟چرا ترمز ارز کشیده نمی شود؟ این 
افزایش تا کی می خواهد ادامه داشته باشد؟ و سئوالاتی از این دست 

که پاسخ آن را البته هم دولتمردان دادند و هم کارشناسان.
آنطور که مسئولان بانک مرکزی و سخنگوی دولت می گوید این 
افزایش نرخ ارز،به دلیل شرایط جهانی و تقویت نرخ دلار در بازارهای 
جهانی است.همه جای دنیا دلار در مقابل سایر ارزها تقویت شده و 
علت هم رشد اقتصاد آمریکا بوده است.البته بخشی از افزایش قیمت 
ارز هم علت داخلی دارد.حرکت سرمایه های راکد به سمت بازار ارز 
و سکه از یک سو و تورم انتظاری که عموما در سه ماهه چهارم سال 
اتفاق می افتد از علل این افزایش هاست. دولت امیدوار است طی 
روزهای آینده قیمت ارز کاهش یابد و به حد متعادلی برسد.با این 
حال در بازار چهارشنبه اول دی ماه 95 بهای دلار آمریکا به 4005 

تومان و قیمت یورو به 4250 تومان شد. 
در همین خصوص اداره صادرات بانک مرکزی فردای افزایش 
قیمت دلار، اطمینان داد که تقاضای بالا در بازار ارز که سبب افزایش 

قیمت دلار شده است، با آغاز سال نو میلادی فروکش می کند. 
صرافان و فعالان بازار ارز، این افزایش را ناشی از بالا بودن تقاضا 
برای خرید دلار و متناسب نبودن آن با حجم ارز موجود در بازار 
عنوان می کردند.البته صمد کریمی معاون صادرات بانک مرکزی، 
تقاضای ایجاد شده در بازار را فصلی، گذرا و غیربنیادین ارزیابی کرد.

ولی اله سیف رییس کل بانک مرکزی نیز چندی پیش افزایش 
نرخ دلار در بازار آزاد را ناشی از تقاضای فصلی دانسته و گفته بود که 
تجربه سال های گذشته نشات داده که با عبور از این مقطع زمانی و 
ورود ارز صادرکنندگان غیرنفتی به بازار، نرخ آن در بازار در سه ماهه 
پایانی سال کاهش می یابد. قیمت دلار 5 روز متوالی روندی افزایشی 
داشت و در کانال 4 هزار تومان نوسان قیمت را تجربه کرد به طوری 

که آخرین قیمت دلار در بازار 4 هزار و 40 تومان بوده است.
واکنش های مقامات دولتی به افزایش نرخ ارز

سخنگوی دولت با اشاره به افزایش نرخ ارز طی روزهای گذشته 
این افزایش را روانی دانست و گفته بود که افزایش 100 تومانی نرخ 
دلار در یک روز متناسب با شرایط اقتصاد کشور نیست و در روزهای 

آینده شاهد کاهش نرخ ارز خواهیم بود. )اینجا(
اکبر ترکان مشاور عالی رییس جمهوری هم درباره دلایل افزایش 
نرخ دلار در بازار گفته بود:» دلیل افزایش نرخ دلار در بازار سیاسی 
نیست و عامل اقتصادی دارد.« اکبر ترکان با تاکید بر این که افزایش 
نرخ دلار را سیاسی نمی داند عنوان کرده بود:»افزایش نرخ دلار در 
بازار عامل و بحث اقتصادی دارد و باید در ابعاد اقتصادی این موضوع 
را بررسی کرد.« به گفته او باید با در نظر گرفتن عوامل اقتصادی، 
دلایل افزایش نرخ ارز را مورد تحلیل قرارداد.   مدیر اداره صادرات 
بانک مرکزی که در برنامه گفت وگوی ویژه خبری با موضوع »بازار 
ارز و نوسانات آن «، با اشاره به نوسانات نرخ ارز طی دو ماه گذشته 
گفته بود:» دلایل این افزایش را می توان به دو بخش کلی عوامل 
»بنیادین و غیر بنیادی« و »داخلی و خارجی « تقسیم کرد. تقویت 
دلار در بازارهای جهانی، رشد 0.25 واحد درصدی نرخ بهره کلیدی 
آمریکا و به تبع آن کاهش قیمت جهانی طلا از جمله عوامل خارجی 
رشد قیمت ارز هستند. ضمن اینکه کاهش قیمت جهانی طلا هم با 
رشد تقاضا برای خرید ارز از سوی دارندگان و پوشش ریسک دارایی 

های خود بر بازار داخلی اثر می گذارد.
به همین ترتیب؛ حسین قضاوی  معاون وزیر اقتصاد هم معتقد 
است:» افزایش نرخ دلار در هفته های اخیر ناشی از افزایش ارزش 

برابری آن در برابر تمامی ارزها است و به معنی تضعیف ارزش پول 
ملی نیست.

تحلیل فعالان اقتصادی و اقتصاددان ها
درمیان اقتصاددانان نیز تحلیل های گوناگونی وجود دارد؛ برخی از 
آنها اعتقاد دارند که پایین نگه داشتن مصنوعی نرخ ارز توسط دولت ها 
همواره باعث فاصله نرخ واقعی و اسمی ارز شده و اکنون ارز به دنبال 
نرخ واقعی خود است. عده ای نیز این افزایش را خواست دولت 
می دانند که برای افزایش صادرات و کاهش واردات اعمال شده است.  
محمد خوش چهره اقتصاددان و استاد دانشگاه تهران در گفت و گو 
با »ایران« معتقد است که در تحلیل عوامل اثرگذار در رشد نرخ ارز 
نباید تنها به بخشی از عوامل توجه کرد چراکه عوامل متعددی در آن 
دخیل است و در برهه اخیر عوامل غیراقتصادی نقش پررنگ تری 
پیدا کرده است. محمد لاهوتی، عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی 
و صنایع و معادن تهران در گفت و گو با خبرآنلاین درباره علت 
افزایش قیمت دلار در روزهای گذشته می گوید:»نرخ دلار طی یک 
ماهه گذشته دچار نوسان بوده و به نظر می رسد در مرز 4 هزار تومان 
بایستد.بخشی از این افزایش قیمت به دلیل افزایش تقاضای ارز در 
پایان سال میلادی است. شرکت هایی که طرف حسابشان شرکت 
های خارجی است تسویه حساب می کنند و به همین ترتیب تقاضا 

زیاد شده است.« به گفته وی»بخش دیگری ناشی از لغو ارز مبادله 
ای برای برخی کالاها است.در نتیجه تقاضا برای ارز آزاد افزایش پیدا 

کرده و این تقاضا بر بازار تاثیر گذاشته است.«
لاهوتی معتقد است:»با توجه به تورم 8 درصدی امسال، افزایش 

قیمت ارز در حال حاضر به نظر منطقی می رسد.« .
سید رضی حاجی آقامیری، عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی 
تهران نیز در گفت وگو با خبرآنلاین با بررسی علت افزایش نرخ ارز 
می گوید:» علت افزایش نرخ ارز عدم امکان دولت از تنزیل ذخایر 
ارزی برای پاسخ دادن به نیازهای ارزی کشور است. طبیعی است که 
اگر دولت توان این را داشته باشد که میزان ارز که بازار نیاز دارد را به 

بازار تزریق کند، می تواند نرخ ارز را تعدیل کند.« 
 استاد دانشگاه علامه طباطبایی اعتقاد دارد که»دولت به واسطه 
رفع تحریم های نفتی امکان فروش نفت بیشتری یافته و این 
دسترسی به منابع ارزی را افزون و تسهیل کرده است. بنابراین تصور 
می رفت که برجام و بازگشت پول های بلوکه شده، قیمت دلار را 
پایین بیاورد. این کارشناس اقتصادی، افزایش قیمت دلار تا 4000 
تومان را عجیب و غیرعقلایی دانست و گفت: این افزایش قیمت با 
تئوری های اقتصادی نمی خواند و در صورت تداوم، قدرت خرید 
بسیاری از افراد به ویژه مزدبگیران و طبقات فرودست جامعه را 
کاهش می دهد. علی میرزاخانی سردبیر روزنامه دنیای اقتصاد نیز در 
سرمقاله این روزنامه نوشته بود که هفته گذشته شاخص جهانی دلار 
تحت تاثیر سیاست فدرال رزرو آمریکا از حدود 9/ 100 به مرز 6/ 
103 جهش کرد که به مفهوم رشدی بالغ بر 5/ 2 درصد است )البته 
مقداری از این رشد در پایان هفته تخلیه شد(. طبیعی بود که رشد 
این شاخص جهانی، قیمت دلار در برابر ریال را که حول و حوش 
3920 تومان بود، تحت تاثیر قرار دهد و دلار را به بالای 4000 تومان 
برساند. متاسفانه سیاست گذار همیشه مرزهایی را برای خود حیثیتی 
می کند که فاقد معنا و مفهوم خاصی است؛ همان طور که در تعلل 
پنج ماهه برای عبور دادن دلار مبادله ای از مرز 3000 تومان مشاهده 
شد. آنچه باید اولویت اصلی سیاست گذار ارزی باشد مهار »محدوده 
نوسان نرخ ارز« است تا مانع جذابیت سفته بازی در این بازار شود. )

 تهدید 8 دی، بانک مرکزی مبنی بر معرفی معامله گران عمده 
ارز به سازمان امور مالیاتی تا حدودی در افت معاملات و کاهش 
قیمت تاثیر داشته است گرچه نمی توان به تداوم این اثربخشی چندان 
امیدوار بود اما می توان اطمینان یافت که اگر بانک مرکزی روش 
صحیحی را اتخاذ کند قطعا به قادر به کنترل نرخ ارز آزاد خواهد بود.

 پس از یک هفته پرهیاهو، دلار دیروز در حوالی قیمتی 4032  
تومان فروخته می شود که حدود 60 تومان از دیروز ارزان تر است.

منابع و مصارف هدفمندی یارانه ها شفاف می شود 

افزایش 52درصدی قیمت نفت برنت در سال 2016

اوپک اعتبار خود را پس گرفت 

یک کارشناس بانکداری الکترونیک:

پرداخت های خرد با سرقت اطلاعات بانکی مواجه نیست 

نمایندگان مجلس شورای اسلامی به منظور ایجاد شفافیت، دولت را مکلف کردند دریافت 
ها و پرداخت های مرتبط با قانون هدفمندکردن یارانه ها را همراه با بودجه های سنواتی به 

مجلس شورای اسلامی تقدیم کند. 
به گزارش ایرنا، نمایندگان در جلسه علنی روز شنبه مجلس شورای اسلامی، پیشنهاد 
الحاقی محمد دهقان نماینده چناران به ماده 49 لایحه برنامه ششم توسعه ششم را با 154 

رای موافق، 51 رای مخالف، 3 رای ممتنع از 225 نماینده حاضر تصویب کردند.
بر اساس این مصوبه مجلس، به منظور ایجاد شفافیت در اجرای قانون، دولت مکلف است 
دریافت ها و پرداخت های مرتبط با قانون هدفمندکردن یارانه ها را در جدول جداگانه ای 

حاوی اقلام زیر همراه با بودجه های سنواتی به مجلس شورای اسلامی تقدیم کند.
الف: کل دریافتی های حاصل از اجرای قانون هدفمند کردن یارانه ها

ب: مالیات بر ارزش افزوده مرتبط با آن
ج: سهم شرکت های تولید و توزیع کننده انرژی به تفکیک هر شرکت

د: سهم سازمان هدفمند کردن یارانه ها به منظور اختصاص به پرداخت یارانه نقدی و غیر 
نقدی به خانوارها، کمک به بخش سلامت و حمایت از تولید و اشتغال از طریق تامین اعتبارات 
مربوط به اجرای قانون اصلاح الگوی مصرف انرژی مصرف 1390 و قانون توسعه حمل و نقل 

و مدیریت مصرف سوخت 1386
نمایندگان در تبصره یک این ماده الحاقی، دولت را مکلف کردند سهم سازمان هدفمند 
کردن یارانه ها از دریافتی ها را هر ساله در ردیف منابع بودجه عمومی و مصارف مرتبط با آن 

را در ردیف های مستقل و جداگانه در ارقام بودجه عمومی درج کند.
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در تبصره دو این ماده الحاقی مصوب کردند که استفاده 

از منابع مذکور به هر نحو دیگر در حکم تصرف غیرقانونی در اموال عمومی است.
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در تبصره 3 این ماده، دولت را مکلف کردند گزارش 
تفصیلی این بند را هر 6 ماه به دیوان محاسبات کشور و مجلس شورای اسلامی تقدیم کند.

در جدول درج دریافتی ها و پرداختی های هدفمند کردن یارانه ها در سنوات برنامه ششم 
توسعه در بخش دریافتی)منابع(، کل دریافتی های حاصل از اجرای قانون هدفمند کردن 
یارانه ها درج شده است همچنین در بخش پرداخت ها)مصارف( مالیات بر ارزش افزود، سهم 
شرکت های تولید و توزیع کننده انرژی، پرداخت یارانه نقدی و غیرنقدی به خانوارها، کمک 
به بخش سلامت و حمایت از تولید و اشتغال از طریق تامین اعتبارات مربوط به اجرای قانون 
اصلاح الگوی مصرف انرژی مصوب 1390 و قانون توسعه حمل و نقل و مدیریت مصرف 

سوخت1386 درج شده است.
تصویب این ماده در حالی صورت گرفت که دولت مخالف و کمیسیون تلفیق مجلس موافق 

تصویب این پیشنهاد بود.

خبرگزاری رویترز اعلام کرد، قیمت نفت های خام برنت 
دریای شمال و وست تگزاس اینترمدیت آمریکا امسال به 
ترتیب 52 و 45 درصد نسبت به سال 2015 بالا رفت و 
بیشترین افزایش سالانه خود از سال 2009 تاکنون را تجربه 

کرد. 
به گزارش ایرنا، رویترز این افزایش قیمت را به توافق 
اعضای سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( و شماری 

از کشورهای غیراوپک برای کاهش تولید نفت نسبت داد.
»ایگور یوسفف« موسس شرکت سرمایه گذاری انرژی 
فاند و از وزیران نفت سابق روسیه نیز به رویترز گفت: این 
افزایش قیمت، اثبات اعتبار بین المللی سازمان کشورهای 

صادر کننده نفت )اوپک( و شرکای آن است. 
با این حال، قیمت های نفت دیروز )جمعه( در آخرین روز 
کاری سال میلادی 2016 اندکی نسبت به روز پیش از آن 

کاهش یافت. 
قیمت آتی نفت خام وست تگزاس اینترمدیت آمریکا در 
پایان معاملات دیروز بازار نایمکس این کشور با پنج سنت یا 
0.1 درصد کاهش نسبت به روز پیش از آن به 53 دلار و 72 

سنت در هر بشکه رسید.

پایان  در  نیز  دریای شمال  برنت  نفت خام  بشکه  هر 
معاملات آتی دیروز بازار لندن با سه سنت)یک دهم درصد( 
کاهش نسبت به روز پیش از آن به 56 دلار و 82 سنت 

رسید.
شرکت نفتی »بیکر هیوز« آمریکا نیز در گزارشی اعلام 
کرد، شمار دکل های حفاری این کشور در این هفته برای 
نهمین هفته متوالی افزایش یافته و 2 واحد بیشتر شده است. 
تعداد کل دکل های فعال حفاری آمریکا در هفته جاری 
میلادی 525 دکل است که نسبت به مدت مشابه پارسال 

11 دکل کاهش نسان می دهد.
»ایلین لوین« رئیس بورس اوراق بهادار انرژی پاورهاوس در 
واشنگتن به رویترز گفت: دیروز برخی سرمایه گذاران اقدام 
به فروش اوراق بهادار نفتی خود کردند اما در مجموع حجم 
معاملات کم بود، زیرا بسیاری از سرمایه گذاران آنچه که انجام 

آن را لازم می دانستند پیشتر انجام داده بودند. 
در سال 2009 قیمت نفت های برنت و وست تگزاس 
در مقایسه با سال پیش از آن به ترتیب 78 و 71 درصد 

افزایش یافت.
به گزارش ایرنا، قیمت نفت از تابستان سال 2014 که 

مقدار تولید نفت شیل آمریکا به طور چشمگیری افزایش 
یافت و اوپک تحت فشارعربستان سعودی و متحدانش، اقدام 
به تغییر استراتژی خود از کنترل قیمت ها به حفظ سهم بازار 
کرد، به مدت تقریبا 2 سال کاهش یافت و پس از آن به آرامی 
بالا رفت. این روند صعودی ملایم، پس از توافق تاریخی اوپک 

و غیراوپک شتاب قابل ملاحظه ای به خود گرفت.
اوپک در نشست رسمی 30 نوامبر )10 آذر( خود در وین 
برای نخستین بار از سال 2008 با کاهش تولید موافقت کرد 
تا با کاهش مازاد عرضه نفت در بازارها به بالا رفتن سطح 

قیمت ها کمک کند. 
براساس این توافق، قرار است اوپک یک میلیون و 200 
هزار بشکه در روز از سطح تولید خود بکاهد. این قرارداد از 
ابتدای سال 2017 میلادی ) 12 دی( به مدت 6 ماه اجرا 
می شود.  اوپک همچنین موفق شد در تاریخ 10 دسامبر 
روسیه،  شامل  غیراوپک  نفت  تولیدکنندگان  آذر(،   20(
قزاقستان، گینه، آذربایجان، سودان، مالزی، عمان، سودان، 
بولیوی، مکزیک، بحرین و برونئی را با خود همراه سازد. این 
تولیدکنندگان نیز در مجموع با کاهش 600 هزار بشکه در 

روز از تولید نفت خود موافقت کردند. 

یک کارشناس بانکداری الکترونیک با تاکید برنبود نگرانی امنیتی در بخش پرداخت های 
خُرد، گفت: مباحث امنیت حساب ها و یا احتمال سرقت اطلاعات بانکی در این زمینه ها 

مطرح نیست. 
به گزارش ایلنا به نقل از ستاد خبری ششمین همایش بانکداری الکترونیک و نظام های 
پرداخت، شاهین جوانمردی افزود: هر چند امنیت در این بخش بالاست اما  مشتریان انتظار 
دارند از یک کارت، سرویس های مختلفی را دریافت کند. حال اگر در جایی پول نقد کافی در 
جیبش نیست و با اختلال و قطعی استفاده از سرویس کارت بانکی مواجه شود، نمی تواند به 

استفاده از کارت ها و خدمات الکترونیک اطمینان کند.
وی اظهار داشت: هوشمند سازی راهی است که ناگزیریم به سمت آن برویم و با توجه به 
حجم عملیاتی که روزانه در شبکه بانکی کشور انجام می شود، اگر این اتفاق نیافتد سیستم 
پس از مدتی از کار خواهد افتاد و امکان ادامه خدمات رسانی وجود نخواهد داشت؛ بنابراین در 
این زمینه بحث ایجاد زیرساخت های مخابراتی و سخت افزاری مورد نیاز در کشور احساس 

می شود.
جوانمردی ادامه داد: امروزه آن گونه که باید، در شرایط مناسبی قرار نداریم و نیاز است 
که با هزینه هایی که از سمت دولت صورت می گیرد، پایه بهتری برای دستیابی به سطح 

مناسب تری از هوشمندسازی برسیم.
وی تصریح کرد:عمدتا مردم استقبال مناسبی در استفاده از خدمات نوین بانکی داشته اند، 
ولی، به نظر می رسد که باز هم این امر نیازمند فرهنگ سازی بیشتری است. البته ناگفته نماند 

که شرکت های خدمات پرداخت نیز باید بتوانند خدمات به موقع و مناسبی را ارائه کنند.
مدیرعامل شرکت اروند تک با بیان اینکه، سرویس ها باید به صورت مستمر برای مردم قابل 
دسترس باشد به این معنی که اگر در یک روز سرویس فعال و امکان استفاده دارد نباید در 
روز دیگر دچار اختلال و قطعی شود ، گفت: اگر مشتریان نتوانند خدمات مناسبی را دریافت 
کنند بدبینی بین مشتریان و شرکت های خدمات پرداخت ایجاد می شود. به همین دلیل 
بخش تجهیزات، زیرساخت ها و نرم افزارها در این حوزه، باید دقیق کار کنند و از سویی نیز 
فرهنگ سازی شود که مردم به استفاده از این سرویس ها عادت کنند و البته می دانیم که در 

برخی مواقع نیز مشکلات و نارسایی های فنی هم، پیش می آید ولی بُروز این گونه مسائل، برای 
مردم قابل پذیرش نیست.

جوانمردی در پایان گفت: ممکن است مردم در بخش تأمین امنیت استفاده از ابزارهای 
الکترونیک و هوشمند بانکی نگرانی هایی داشته باشند و این مسائل باعث شود تا همچنان 
ناگزیر از استفاده خدمات سنتی بانک ها و جابجایی پول نقد باشند. همچنین نارسایی هایی 
که ممکن است در ارائه خدمات به موقع، پیش آید مانند آنچه که در برخی مواقع برای شبکه 
شتاب بانکی پیش آمده و افزایش حجم مراجعات باعث قطعی سیستم شده و یا بانک ها ارائه 

خدمات به سایر کارت ها را موقتی، متوقف می کنند.
یادآور می شود، ششمین همایش بانکداری الکترونیک و نظام های پرداخت، 13 و 14 دی 
ماه 95 توسط پژوهشکده پولی و بانکی در مرکز همایش های بین المللی برج میلاد تهران 

برگزار می شود.

"رونوشت آگهی حصر وراثت نامحدود "
آقای محمد بابائی خاوه فرزند غلامعلی شناسنامه شماره 256 باستناد شهادتنامه و 
گواهی فوت و فتوکپی شناسنامه ورثه درخواستی بشماره 2/313/95 تقدیم این شورا 
نموده چنین اشعار داشته است که شادروان رقیه صالحی فرزند : حسین بشناسنامه 
شماره 11 در تاریخ 1395/09/29 در اقامتگاه خود درگذشته و ورثه حین الفوت وی 

عبارتند از :
1- محمدرضا بابائی خاوه فرزند : غلامعلی به ش ش : 409 ت ت : 1343 پسر 

متوفی 
2- محمد بابائی خاوه فرزند : غلامعلی به ش ش : 256 ت ت : 1363 پسر متوفی 
3- علیرضا بابائی خاوه فرزند : غلامعلی به ش ش : 560 ت ت : 1356 پسر نتوفی 
4- فاطمه بابائی خاوه فرزند : غلامعلی به ش ش : 408 ت ت : 1342 دختر متوفی 
5- مریم بابائی خاوه فرزند : غلامعلی به ش ش : 499 ت ت : 1354 دختر متوفی

اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک مرتبه آگهی می نماید 
تا هر کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 
آگهی ظرف یکماه به شورا حل اختلاف کهک مستقر در دادگاه تقدیم دارد والا گواهی 

صادر خواهد شد/.
رئیس شورای حل اختلاف شعبه دوم کهک قم - مروج الشعریعه - مهدی 
مهدوی راد
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ازی با 3 دفاع نقشه عبدالله برای نیم فصل دوم

پیکه سپاهان نمی آید، شجاع پرسپولیس می رود؟
 شجاع خلیل زاده یکی از اصلی ترین گزینه های پرسپولیس برای نیم فصل دوم 

است؛ سپاهان تا این لحظه مخالفت کرده، آیا او می تواند رضایتنامه بگیرد؟

شجاع خلیل زاده بعد از پایان خدمت سربازی در تراکتورسازی، مورد نظر تیم های 
متعددی از جمله پرسپولیس قرار گرفت. او بسیار علاقه مند بود در ابتدای فصل 
فوتبالش را در جمع سرخپوشان پایتخت ادامه دهد ولی قرارداد با سپاهان این اجازه 
را به شجاع نداد. خلیل زاده تصور می کرد نیم فصل با سپاهان قرارداد دارد ولی بررسی 
شرایط قرارداد او با طلایی پوشان اصفهانی مسئولان سازمان لیگ را به این نتیجه 
رساند که خلیل زاده باید تا اواسط نیم فصل دوم برای سپاهان بازی کند و عملا در 
آن زمان او دیگر نمی تواند به تیم جدیدی برود. پس تا پایان فصل شانزدهم لیگ 

برتر قراردادش را تمدید کرد.
در آن زمان مسئولان پرسپولیس تلاش زیادی انجام دادند تا شجاع خلیل زاده را 
به خدمت بگیرند اما رایزنی های آنها با سپاهانی ها فایده نداشت و در نهایت شجاع 

در جمع اصفهانی ها ماندگار شد. 
حالا در نیم فصل رقابت های لیگ برتر بار دیگر پرسپولیس برای جذب خلیل 
زاده ابراز علاقه کرده است. برانکو که در نیم فصل اول به خاطر نداشتن مدافع 
وسط نامدار مجبور شد محمد انصاری را در پست غیرتخصصی اش بازی دهد و 
حالا به باشگاه اعلام کرده شجاع خلیل زاده را جذب کنند تا خیال او از بابت خط 

دفاع راحت شود.
این در حالی است که سپاهانی ها همچنان مخالف این ماجرا هستند. عبدالله ویسی 
در نشست خبری قبل از بازی با نفت حرف هایی زد که خیلی ها بابت حضور خلیل 
زاده در پرسپولیس کاملا ناامید شدند. او گفت: »تا زمانی که شجاع در تیم ما است، 
حتی اگر پیکه هم به تیم ما بیاید شجاع را بازی می دهم. پرسپولیسی ها بدانند که 
شجاع بازیکن ما است. همه بازی ها برای ما بازی کرده. می دانم پیشرفت مهم است 
اما سپاهان هم تیم کوچکی نیست و در همین جا می تواند پیشرفت کند. 10 میلیارد 
هم به من بدهند تا شجاع آزاد شود، او را آزاد نمی کنم و فقط من باید اخراج شوم 

تا شجاع از این تیم برود.«
این صحبت های ویسی بدین معنا بود که حتی اگر محمد طیبی نیز از استقلال 
خوزستان به سپاهان برود، او خلیل زاده را آزاد نمی کند. ظاهرا ویسی با  جذب طیبی 
برنامه جدیدی را در ذهنش می پروراند. شنیده می شود او قصد دارد در صورتی که 
طیبی به اصفهان آمد، سیستم دفاعی تیمش را با 3 مدافع وسط بچیند. به این ترتیب 
که خلیل زاده، طیبی و کولی بالی 3 مدافع مرکزی آن باشند و دو بازیکن کناری با 

عنوان بال جلوتر توپ بزنند.
از سوی دیگر طاهری، مدیرعامل سپاهان نیز امروز در مصاحبه ای بر لزوم حفظ 
شجاع تاکید و اعلام کرد به هیچ عنوان رضایتنامه این بازیکن صادر نمی شود. 
با وجود مخالفت قاطعانه سپاهانی ها، مسئولان باشگاه پرسپولیس همچنان در 
تلاش برای جذب این بازیکن هستند.مذاکرات پرسپولیسی ها با باشگاه سپاهان 
برای دریافت رضایتنامه خلیل زاده ادامه دارد. شاید اگر مبلغی که پرسپولیس برای 
رضایتنامه سپاهان پرداخت می کند، قابل قبول شود، بالاخره اصفهانی ها راضی 

به انتقال شوند.
در این صورت سپاهان سود قابل توجهی از صدور رضایتنامه خلیل زاده می 
برد. این باشگاه نه تنها بابت پول رضایتنامه مبلغ خوبی دریافت کرده که می تواند 
با خود بازیکن نیز توافقاتی انجام دهد. خلیل زاده که با مبلغ یک میلیارد و 200 
میلیون تومان گران ترین بازیکن سپاهان محسوب می شود، برای جدایی از این 
تیم حداقل باید نیمی از این پول را ببخشد که با مجموع مبلغ رضایتنامه سپاهانی 
ها می توانند مبلغ خوبی به دست آورند و برای جذب بازیکن جدید اقدام کنند. 
در هر صورت باید منتظر ماند و دید چه اتفاقی پیرامون خلیل زاده، سپاهان و 

پرسپولیس رخ می دهد.

ذوب آهن 2 - تراکتورسازی 3

صعود دراماتیک تراکتورسازی
 به فینال جام حذفی

تیم فوتبال تراکتورسازی تبریز موفق شد پس از 120 دقیقه تلاش، با نتیجه 3 بر 2 
مدافع عنوان قهرمانی را شکست دهد و به فینال جام حذفی صعود کند.

دو تیم فوتبال ذوب آهن اصفهان و تراکتورسازی تبریز از ساعت 14:30دیروز در 
ورزشگاه فولادشهر اصفهان به مصاف هم رفتند که تیم تبریزی پس از 120 دقیقه 

تلاش توانست میزبان خود را شکست دهد و حریف نفت تهران در دیدار پایانی شود.
گل های ذوب آهن را در این دیدار احسان پهلوان در دقیقه 44 و جری بنگستون از 
روی نقطه پنالتی در دقیقه 119 به ثمر رساندند. گل های تراکتورسازی را نیز حاتمی 
در دقیقه 89، محمد ابراهیمی در دقیقه 92 و محمد نوری در دقیقه 120 وارد دروازه 

رشید مظاهری کرد.
ذوب آهن در دقیقه 70 با اخراج مرتضی تبریزی 10 نفره شد. تراکتورسازی نیز از 

دقیقه 111 با اخراج کرار جاسم، 10 نفره به بازی ادامه داد.
دقیقه 3 احسان پهلوان توپ را به تیر دروازه محمدرضا اخباری زد.

دقیقه 24 ارسال ایران پوریان با ضربه سر کرار جاسم همراه شد و توپ از کنار دروازه 
به بیرون رفت.

دقیقه 48 شوت محمد نوری از کنار دروازه به بیرون رفت.
دقیقه 60 حسینی در موقعیتی خوب با محمدرضا اخباری تک به تک شد اما پاس 

عجیب این بازیکن به بازیکن خودی نرسید و موقعیت از دست رفت.
دقیقه 70 مرتضی تبریزی با دریافت کارت زرد دوم از بازی اخراج شد تا تیمش ده 

نفره به بازی ادامه دهد.
دقیقه 82 ضربه محمد ایران پوریان را رشید مظاهری به خوبی دفع کرد.

دقیقه 86 شوت خطرناک محمد ابراهیمی با واکنش رشید مظاهری همراه شد.
دقیقه 103 سانتر درخشان مهر به طور اتفاقی به تیر دروازه محمدرضا اخباری 
برخورد کرد و در ادامه جری بینگسون توپ را در موقعیت آفساید وارد دروازه کرد که 

داور این گل را نپذیرفت.
دقیقه 111 کرار جاسم پس از درگیری با مدافع تیم ذوب آهن و درگیری با داور، 
با دریافت کارت زرد دوم از زمین مسابقه اخراج و مانع از صورت گرفتن تعویض سوم 

تراکتورسازی شد.
دقیقه 115 مهاجمان تراکتورسازی در فرصتی 2 به تک که می توانستند گل سوم را 
بزنند و اختلاف را بیشتر کنند، موقعیت را از دست دادند و نتوانستند در فاصله 7 دقیقه 

مانده تا بازی صعود خود را به فینال مسجل کنند.
دقیقه 119 و روی کرنر تیم ذوب آهن درخشان مهر با خطای مدافع تراکتورسازی 
متوقف شد و داور نقطه پنالتی را نشان داد. جری بنگستون مهاجم تعویضی ذوب آهن 

توپ را از روی نقطه پنالتی وارد دروازه اخباری کرد.
دقیقه 121 و در حالی که همه منتظر شنیدن سوت داور بودند، شوت زیبای محمد 

نوری، به تور دروازه رشید مظاهری چسبید و تراکتور را به فینال فرستاد.

یکشنبه -دوازدهم دی ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4182

وقتی والیبال ایران مشتری ندارد
در حالی که دبیر فدراسیون والیبال اعلام کرد که ایران هیچ شرط 
کسب سکویی برای استویچف نگذاشته است اما صحبت های اولیه 
فدراسیون بعد از عدم توافق با استویچف حاکی از این است که این 
مربی به دلیل اینکه نتوانسته رفتن ایران روی سکوی المپیک 2020 

را تضمین کند پیشنهاد ایران را رد کرده است.
 داستان انتخاب سرمربی تیم ملی والیبال ایران هر روز وارد فصل 
جدیدی میشود. ابتدا مندس، آناستازی و استویچف سه مربی بودند 
که فدراسیون برای نشستن روی نیمکت تیم ملی آن ها را انتخاب 
کرد. مندس به خاطر باشگاهش نپذیرفت، آناستازی مثل همیشه 
فقط مذاکره کرد و به نوعی فدراسیون را سرکار گذاشت. این را از 
حرف های امیر خوش خبر سرپرست تیم ملی میتوان فهمید. او 
اعلام کرد که از ابتدا هم می دانسته که آناستازی پیشنهاد ایران را 
قبول نمیکند چرا که او تمایل به کار ندارد اما این موضوع را اعلام 
نمی کند. حال اینکه چرا فدراسیون با وجود اینکه این موضوع را 
می داند اما اصرار دارد با این مربی ایتالیایی مذاکره کند مشخص 
نیست. بعد از این دو مربی به نظر می آمد استویچف سرمربی گری 
تیم ملی ایران را می پذیرد اما در کمال تعجب و با ارائه یک دلیل  او 
سرمربی گری ایران را نپذیرفت. طبق آنچه فدراسیون والیبال اعلام 
کرده، استویچف گفته است که نمی تواند حضور ایران در میان چهار 
تیم برتر المپیک 2020 توکیو را تضمین کند و به همین دلیل 
به ایران نمی آید.متن منتشر شده فدراسیون درباره عدم توافق با 

استویچف بدین شرح بود:
استویچف مسئولیت صعود به جمع 4 تیم المپیک را 

نپذیرفت
استویچف اعلام کرد با توجه به شرایط موجود و اهداف ترسیم 
شده فدراسیون والیبال ایران برای قرار گرفتن بین چهار تیم مرحله 
پایانی المپیک 2020 نمی تواند مسئولیت سرمربیگری تیم ملی 
والیبال ایران را بپذیرد، چرا که نمی تواند مطمئن باشد با تیم ملی 

والیبال ایران در المپیک 2020 به مرحله نهائی برسد.
 اینکه فدراسیون از این مربی بلغارستانی تقاضا داشته که قول 
بدهد ایران به این موفقیت می رسد توقع عجیب و نامعقولی است. 
هیچ مربی در هیچ سطحی این ریسک را نمی کند که چنین قولی 
را بدهد. رزنده مربی برزیل که بهترین بازیکنان را در اختیار داشت 

قبل از المپیک ریو اعلام کرد که هیچ قولی برای قهرمانی این تیم در 
این بازی ها را نمی دهد. مربیان مطرح دنیا در هر رشته ای هیچ گاه 

قول نمی دهند که موفقیت چهارسال آینده تیمی را تضمین کنند.
شرایط تیم ملی والیبال ایران نیز به گونه ای است که هر مربی که 
بیاید قطعا باید تغییر نسل بدهد و با توجه به همین موضوع امکان 
پیش بینی نتایج تیم ملی وجود ندارد که بر این اساس از آینده تیم 
ملی اطلاع صحیح داشته باشد. با توجه به اینکه نسل طلایی والیبال 
ایران پا به سن گذاشته و شاید بسیاری از بازیکنان ایران در المپیک 
بعدی حضور نداشته باشند نمی توان به صورت قطعی گفت که 
تیم ملی به المپیک می رود چه برسد به سکو.استویچف روزهاست 
که فیلم بازی های ایران را بررسی می کند  و قطعا اطلاعاتی از تیم 
ملی ایران به دست آورده است. علاوه بر این موضوع به نظر می رسد 
استویچف برای نپذیرفتن سرمربی گری تیم ملی والیبال ایران دلایل 
دیگری هم داشته است. هرچند با توجه به اینکه باید قول می داده 
به نظر می رسد کار عقلانی برای رد کردن این پیشنهاد ایران داشته 

است. یک فدراسیون حرفه ای هیچ گاه از مربی خود نمی خواهد 
بابت رسیدن به یک نتیجه قول بدهد مگراینکه دلیل دیگری برای 
درخواست خود داشته باشد.قطعا مربیانی که پیش از این با ایران 
کار کردند مشاوره هایی به مربیان مدنظر فدراسیون ایران می دهند 
و هیچ کس بدون بررسی به ایران نمی آید. در روزهای گذشته 
دبیر فدراسیون و سرپرست تیم ملی ایران نیز فکر می کردند که 
استویچف پیشنهاد ایران را می پذیرد و حتی رسانه های خارجی 
هم احتمال می دادند که این مربی بلغاری سرمربی ایران می شود. 
به همین دلیل کمی دور از ذهن است که به یک باره فهمیده باشد 
نمی تواند به ایران قول بدهد و به همین دلیل به نظر می رسد مسئله 
فراتر از یک قول برای کسب سکو باشد.البته حدود دوروز پیش بود 
که خبری مبنی بر حضور استویچف در تیم باشگاهی ایتالیا منتشر 
شد. دبیر فدراسیون والیبال اعلام کرد که هیچ گاه از استویچف قول 
نخواسته و خود او به دنبال این است که در تیمی باشد که حتما جام 
بگیرد. درواقع حرفی خلاف آن چه که در ابتدا از سوی فدراسیون 

مطرح شد. اما آیا این مربی از کسب جام با این تیم مطمئن است؟ 
مگرنه اینکه فدراسیون همواره اعلام کرد که چشم اندازش حضور در 
میان 4 تیم برتر المپیک 2020 توکیو است و مربی باید انتخاب شود 
که بتواند ایران را به این هدف خود برساند؟ بنابراین نمی توان گفت 
که ایران از استویچف قولی نخواسته است.موضوع دیگر این است که 
آیا استویچف با ایران جام نمی آورد؟ ایران در مسابقه های قهرمانی 
آسیا و حتی رقابت های بین المللی دیگر به مانند لیگ جهانی موفق 
به کسب سکو نمی شود؟ آیا فقط المپیک مورد نظر استویچف بوده؟ 
او همراه با تیم ملی  بلغارستان سکوی المپیک گرفت؟ استویچف 
با  با بلغارها سهمیه المپیک گرفت اما به دلیل اختلاف  همراه 
فدراسیون این کشور از ادامه کار با این تیم ملی کناره گیری کرد. 
همه این دلایل زمانی درست است که دلیل نیامدن استویچف تنها 
سکو باشد نه چیز دیگر. نکته جالب توجه دیگر این است که رییس 
فدراسیون والیبال اعلام کرده هنوز به استویچف امیدوار است! و تا 
قبل از پلی آف لیگ برتر سرمربی را تعیین می کند. اما بعد از اینکه 
همه دست رد به سینه نیمکت تیم ملی والیبال ایران زدند، "مائورو 
بروتو" از طریق مدیربرنامه هایش اعلام کرد تمایل به سرمربی گری 
ایران دارد.  فدراسیون هم اعلام کرد که او همچنان گزینه ایران 
است. بعد از ناامیدی از حضور مربیان خوب در تیم ملی، فدراسیون 
منتظر مربیانی است که خودشان تمایل دارند که در ایران کار کنند. 
رییس فدراسیون والیبال ایران اعلام کرد که لهستانی ها با 15 مربی 
مذاکره کرده اند و بعد دجورجی را انتخاب کرده اند. اما نکته ای که 
آقای داورزنی باید به آن توجه کند این است که تمامی این مربیان 
تمایل داشتند در لهستان کار کنند و فدراسیون این کشور قدر ت 
انتخاب زیادی داشت. این کشور همزمان با این مربیان مذاکره کرد 
و یکی را به عنوان سرمربی برگزید اما فدراسیون والیبال ایران مجبور 
است روی یک گزینه کار کند و منتظر باشد آیا او در خواستش را 
می پذیرد یا خیر؟بیشتر مربیان خوب دنیا در حال حاضر تیم دارند 
و شرایط هم به گونه ای جلو رفته که نام های بزرگ از لیست ایران 
خارج شده اند و باید دید چه کسی نشستن روی نیمکت ایران را 
قبول می کند. آیا فدراسیون در نهایت به دنبال دم دست ترین گزینه 
خود یعنی سیچلو می رود و یا این بار با شروط عقلانی مربی در شان 

والیبال ایران را انتخاب  می کند.

 پیشنهاد خوبی داشته باشم از پیکان جدا می شوم

برهانی: راجع به استقلال حرف های زیادی دارم
مهاجم پیکانی ها می گوید مجید جلالی با صداقت تمام به وی گفته به دلیل هماهنگی 
بازیکنان نمی تواند به ترکیب این تیم دست بزند بنابراین اگر پیشنهاد خوبی داشته باشد از 

جمع خودروسازان جدا می شود.
پس از پایان بازی های نیم فصل اول لیگ برتر، آرش برهانی در رابطه با شرایط خود و 

تیمش به اظهارنظر پرداخت.
ابتدای فصل انگیزه زیادی داشتم

ابتدای فصل هدف و انگیزه زیادی داشتم. به همین دلیل در ابتدای فصل تمرینات فشرده و 
سختی را پشت سر گذاشتم و از لحاظ بدنی به شرایط خوبی رسیدم. ولی متاسفانه در ابتدای 
بازی دوم مصدوم شدم و به علت مصدومیت های متوالی 9 بازی بعدی پیکان را از دست دادم 
و زمانی که آماده بازی شدم تیم به هماهنگی کامل رسیده بود و شرایط برای بازی کردن کاملا 
متفاوت شد چون هم تیم با همان مهاجمان نتیجه گرفته و هم به هماهنگی خوبی رسیده بود.

به پیکان آمدم تا خودم را اثبات کنم
متاسفانه در دو سه سال گذشته به دلیل نیمکت نشینی های زیاد دچار افت بدنی و شدید 
روحی شده بودم. بعد از جدایی که دور از انتظارم بود با هدف به پیکان آمدم تا دوباره خودم 
را در میادین اثبات کنم ولی اصلا انتظار آن همه بدشانسی را نداشتم و نتوانستم هدف هایی 

را که در ذهن  داشتم عملی کنم.
عملکردم خوب بود اما بازی بعد نیمکت نشین شدم

باید چندین مثال بزنم و قضاوت را به عهده هواداران بگذارم. از سال 93 شروع می کنم 
در بازی اول فصل مقابل گسترش فولاد که به نسبت اولین بازی و گلزنی و به  وجود آوردن 
دو سه موقعیت گلزنی که همان موقعیت ها، تمام فرصت های کل تیم بود عملکرد خوبی 
داشتم. اما در بازی بعد در تهران و در برابر سپاهان به دلیل از دست دادن همان موقعیت های 
قبل نیمکت نشین شدم و حتی به عنوان بازیکن تعویضی هم در آن بازی که نتیجه را واگذار 

کردیم به میدان نرفتم. 
گویا نیمکت نشینی مخصوص برهانی بود

در آن زمان به دلیل اینکه در ورزشگاه آزادی و در بازی خانگی عقب بودیم موقعیت های 
گلزنی زیادی داشتیم که از دست رفت که این موضوع در فوتبال مسئله طبیعی است و امکان 
دارد همه موقعیت ها تبدیل به گل نشود. من انتظار داشتم به خاطر موقعیت هایی که از 
دست داده بودیم و به همین دلیل  نیمکت نشین شده بودم این بازی را فیکس در ترکیب 
قرار بگیرم. ولی باز هم این اتفاق نیفتاد و انگار این نیمکت نشینی ها مخصوص برهانی است 
و تا هفته پنجم و ششم به نیمکت تبعید شدم. بعد از هفته ها که برایم به دلیل سختی ها و 
ناراحتی ها سخت گذشته بود دوباره در مقابل صبا به عنوان بازیکن اصلی به میدان رفتم اما 
باز هم در عین ناباوری با وجود دادن پاس گل دوباره بین دو نیمه تعویض شدم و این نیمکت 
نشینی ها دوباره تا هفته ها ادامه پیدا کرد. در پایان آن فصل با 8 گل زده و چندین پاس گل 

عملکردم خوب بود. 
سال ها بعد به خاطر می آوردند در بدترین شرایط به میدان می رفتم

مطمئنم سال های بعد به خاطر خواهند داشت که چگونه در بدترین شرایط روحی به 
میدان می رفتم و به خاطر عشق به تیمم بازی می کردم. شما به خوبی می دانید که یکی 
از این اتفاقات می تواند یک بازیکن را نابود کند و ناخواسته دچار حاشیه برای خود و تیم 
شود ولی با وجود تمام این سختی ها همیشه موفقیت استقلال برایم مهم بود و سعی می 
کردم کوچکترین حاشیه ای متوجه تیمم نشود. در تمام این سال های سخت به دلیل 
علاقه به تیم استقلال و انصافا حمایت، محبت و انگیزه ای که از طرفداران این تیم می 
گرفتم سعی می کردم مثمر ثمر باشم ولی واقعا کار سخت و دشواری بود که بتوان آن 

شرایط را تحمل کرد.
تمام آرزوهای من بازی در استقلال بود

باور کنید تمام آمال و آرزوهای من بازی در تیم استقلال بود. حتی زمانی که با استقلال 
قهرمان لیگ شدم و آقای گلی بازی ها را به دست می آوردم با وجود پیشنهادهای خوب 
داخلی و خارجی بدون بند و شروط و بدون اینکه از لحاظ مالی بخواهم مشکلی با تیم داشته 
باشم قرارداد خود را امضا می کردم. در مدتی که برای استقلال بازی کردم حتی یک بار هم 
پیشنهادهای خود را رسانه ای نکردم و دنبال بازارگرمی هم نبودم. عشق به استقلال و محبتی 
که هواداران به من داشتند باعث شده بود که آن مشکلات را تحمل کنم و هیچ وقت به فکر 

جدا شدن نباشم و به امید بهتر شدن شرایط در تیم می ماندم. 
 می توانید از فتح الله زاده و آجرلو راجع به من بپرسید

می توانید از آقای فتح الله زاده و آجرلو سوال کنید در ابتدای سال 90  من چند پیشنهاد 
که از نظر مالی خیلی بهتر از استقلال بود را به خاطر این تیم رد کردم. در آن سال ما چند 
بازیکن اصلی خود را از دست داده بودیم و تیم به من نیاز داشت. من سال های بعد از آن هم 
قراردادم را در کمترین زمان با استقلال تمدید می کردم و مسئولین تیم می توانند در این 

خصوص شهادت دهند. 

می توانستم بیشتر از قراردادم پول بگیرم
من هیچ وقت دنبال نقاب گذاشتن و دو رو، دو رنگ بودن و دروغ گفتن و بازی با احساسات 
هواداران نبودم. من این سوال را برای اولین بار این گونه جواب دادم هیچ منتی ام ندارم. چون 
برای تمدید کردن قراردادهایم پول گرفتم. درست است می توانستم خیلی بیشتر از مواردی که 
قرارداد می بستم بگیرم ولی به خاطر عشق به استقلال این کار را کردم و پشیمان هم نیستم.

نیم فصل هر سال می گویند می خواهم خداحافظی کنم 
متاسفانه چند سال است که در نیم فصل هر سال برایم این اتفاقات می افتد و می گویند 
می خواهم از فوتبال خداحافظی کنم، به نوعی به این موضوع عادت کردم. از همین جا به 
دوستان عزیزی که هرسال در پایان نیم فصل به من لطف دارند باید بگویم هر وقت تصمیمی 
از انواع و اقسام شایعاتی که برایم درست می کنند گرفتم خودم به اطلاع همگان خواهم رساند 

و خواهش می کنم دوستان بیشتر از خودم نگران من نباشند. 
جلالی با صداقت گفت نمی توان به ترکیب دست زد

پس از پایان نیم فصل اول چندین جلسه با مجید جلالی داشتم. من دوست دارم در نیم 
فصل دوم بازی کنم و این موضوع را با مربی تیم در میان گذاشتم و ایشان با کمال صداقت 
گفتند که مهاجمان تیم به هماهنگی خوبی رسیده اند و در مقطع فعلی نمی شود به ترکیب 
تیم دست زد و من باید در نیم فصل دوم هم نیمکت نشین باشم و از آنجایی که بازی کردن 
برایم خیلی مهم است به ایشان گفتم که اگر در تیمی دیگر بتوانم بازی کنم با جدایی من 
موافقت می کنند. به دلیل رابطه خوب که از سال های قبل با آقامجید داشتم و حتی از زمانی 
که من شاگرد ایشان هم نبودم از مشاوره های فوتبالی ایشان استفاده می کردم، آقای جلالی 
به من گفتند اگر چنین شرایطی برایت فراهم بود با جدایی من موافقت خواهند کرد. به هر 

حال اگر بتوانم به تیم دیگر بروم که خودم را اثبات کنم از پیکان جدا خواهم شد. 
اصلا به خداحافظی فکر نمی کنم

من انگیزه و هدف های زیادی برای فوتبالم دارم و می خواهم در جای دیگر توانایی ام را 
ثابت کنم. در این راه از تمام سختی ها و تلاش ها آگاه هستم. باور دارم با تمرین و پشتکار می 
توانم به تعداد گل هایم اضافه کنم به نوعی عزمم را جزم کرده ام که نیم فصل دوم فوتبالی 
خوبی داشته باشم به همین دلیل اصلا به خداحافظی از فوتبال فکر نمی کنم چون اعتقاد دارم 
عملکردم زمان خداحافظی را مشخص خواهد کرد. من 33 سال سن دارم و این را به چشم 
خود دیده ام که فوتبال بازی کردن و مثمر ثمر بودن به اعداد و ارقام نیست و باید برای هدفی 

که داری تلاش کنی و به این ارقام توجه نکنی.
درباره استقلال حرف های زیادی دارم

من درباره استقلال حرف زیاد دارم. اما در شرایط کنونی بزرگترین کمکی که می شود به 
استقلال کرد ایجاد آرامش است. در مقطع کنونی با پیشنهاد و راهکار و انتقاد دیگران نمی 
توان استقلال را به آرامش رساند. بزرگان تاریخ استقلال مثل علی جباری، حسن روشن و 
جواد قراب و کسانی که بیش از نیم قرن تجربه دارند و استقلال را برای خودشان نمی خواهند 
و هیچگاه شخص برایشان در استقلال مهم نبوده می توانند راهکارهای اصولی، دلسوزانه و 
خوبی داشته باشند که مجموعه استقلال می توانند از نظرات آنها استفاده کند. به نظرم باید 
به تصمیماتی که مسئولان و مربیان تیم می گیرند احترام گذاشت و به آن اعتقاد داشت. به 
خاطر اینکه تیمی یک دست و متحد داشته باشیم فقط باید به این تیم آرامش وارد کرد. اتحاد 
و متحد بودن، جدا از اسم ها و خودخواهی ها فقط باید به منافع تیم فکر کرد تا هر چه زودتر 

استقلال تبدیل به تیمی شود که همه هوداران و کارشناسان از آن انتظار دارند.
دو آرزوی فوتبالی دیگر دارم 

دو آرزوی دیگر دارم که یکی به استقلال و یکی هم به تیم عشق دوران کودکی ام که در 
آنجا بزرگ شدم و مدیون مردم خوبش هستم برسم. اگر هم به این آرزوهایم نرسیدم بعدها 

در موردش با شما صحبت خواهم کرد.

قابل توجه مودیان محترم 
مالیات بر ارزش افزوده:

مهلت ارائه الکترونیکی اظهار نامه مالیات بر ارزش 
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 حداکثر تا 15 دی ماه سالجاری می باشد.
روابط عمومی اداره کل امورمالیاتی استان قم

عبداللهی: 

کادر فنی درباره رحمتی تصمیم می گیرد
سرپرست تیم فوتبال استقلال تأکید کرد که مهاجم آبی پوشان به علت مصدومیت 

در تمرینات شرکت نمی کند.
نصرالله عبداللهی در حاشیه تمرین امروز )شنبه( استقلال در خصوص لیست ورود 
و خروجی استقلال اظهار داشت: نام بازیکنان ورودی را که اعلام کرده ایم. کادر فنی 
خواستار ایمان مبعلی، رحیم زهیوی و سجاد شهباززاده شده و باید ببینیم تا چه اندازه 
در جذب آنها موفق هستیم. لیست بازیکنان خروجی اعلام نشده و تا زمانی که تکلیف 

بازیکنان ورودی مشخص نشود، کادر فنی لیست خروجی را اعلام نخواهد کرد.
وی در مورد وضعیت استقلال خاطرنشان کرد: اگر روند تیم مان مانند دیدار با سپاهان 
باشد هواداران هم راضی خواهند بود و ما هم نتایج بهتری را کسب خواهیم کرد. فکر 
می کنم در نیم فصل دوم در بیشتر بازی ها موفق خواهیم شد. تنها مشکل ما زمین 
تمرین است که به علت بارندگی امکان برگزاری تمرینات در زمین شماره دو آزادی 
وجود ندارد. سرپرست تیم استقلال در رابطه با غیبت کاوه رضایی عنوان کرد: زانوی 
کاوه آسیب دیده و او زیر نظر دکتر نوروزی کارهایش را پیش می برد. می توانید درباره 
شرایط او از پزشک تیم بپرسید. بعد از اتمام کارهای فیزیوتراپی به جمع بازیکنان اضافه 
خواهد شد. عبداللهی بار دیگر با اشاره به لیست بازیکنان مدنظر علیرضا منصوریان گفت: 
لیست دوم وجود دارد و اگر نتوانیم بازیکنان مد نظر را جذب کنیم، به سایر بازیکنان 
توچه می کنیم. در حال حاضر منتظر مذاکره با سه بازیکن مورد نظر منصوریان هستیم.

وی در خصوص اختلاف بین مهدی رحمتی و منصوریان عنوان کرد: کادر فنی در 
رابطه با رحمتی تصمیم گیری خواهد کرد. او با تیم تمرین می کند و کادر فنی تصمیم 

نهایی را می گیرد. او فعلا کارش را در کنار تیم ادامه می دهد.

برانکو ایوانکویچ:

عالیشاه هنوز بازیکن ماست
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: نمی دانیم برنامه ریزی لیگ و اردوی تیم ملی 

فوتبال ایران چگونه است که بتوانیم برای بازی های تدارکاتی خود برنامه ریزی کنیم.
برانکو ایوانکویچ در پایان تمرین امروز شنبه تیم فوتبال پرسپولیس، ضمن تبریک 
سال نو میلادی در جمع خبرنگاران، گفت: بهترین آرزوها را در سال جدید دارم. من 
این شانس را دارم که می توانم دو سال نو را جشن بگیرم؛ هم سال میلادی و هم نوروز. 
برای سال جدید میلادی امیدوارم که همکاری خوب و مثبتی داشته باشیم و صدر 

جدول را حفظ کنیم.
وی در رابطه با نقل و انتقالات پرسپولیس و اینکه گفته می شود این باشگاه به دنبال 
جذب محمدرضا خلعتبری افزود: در خصوص نفرات و اسامی صحبت نمی کنم. من 
فقط در رابطه با بازیکنان جدا شده حرف می زنم. عالیشاه، نوراللهی، آرامطبع، زاهدی 
و رحمتی از جمع ما جدا شده اند و اخبار موثق در رابطه با جذب بازیکن را از سایت 
باشگاه جویا شوید. همانطور که دیدید تا الان بازیکن جدید در تمرین نبود. هر کس قرار 

باشد که بیاید از طریق سایت باشگاه اطلاع رسانی خواهد شد.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در خصوص حضور آدام همتی در تمرینات این 
تیم و ارزیابی اش از این بازیکن تستی، گفت: این بازیکن قرار است که چند جلسه 
برای تست بیاید. او 20 ساله است و از کیفیت و دانش و  پتانسیل بالایی برخوردار 
است. این بازیکن ایرانی است در تورنتو کانادا بازی می کند. البته با توجه به اینکه 
دو بازیکن زیر 23 سال از تیم ما جدا شده اند اگر بخواهیم او را جذب کنیم مشکلی 

نخواهیم داشت.
برانکو در مورد حضور امید عالیشاه در تمرین و خداحافظی او با سایر بازیکنان، تصریح 
کرد: امید بازیکن ما است و برایش بهترین ها را آرزو کردم. امیدوارم او در تیم جدیدش 
موفق عمل کند و  وظیفه اش را به نحو احسن نسبت به وطنش در خدمت سربازی 

انجام دهد.
وی در خصوص بازی با یکی از تیم های مطرح در تعطیلات نیم فصل، گفت: 
نمی دانیم که برنامه ریزی لیگ و همچینین اردوی تیم ملی چگونه است تا در این 

ارتباط تصمیم گیری کنیم.

دعوت 19 بازیکن به تیم ملی

 ۷ پرسپولیسی و یک استقلالی در لیست کی روش
سرمربی تیم ملی 19 بازیکن را به اردوی جدید این تیم دعوت کرد که هفت بازیکن 

پرسپولیسی در بین دعوت شدگان قرار دارند.
 کادر فنی تیم ملی 19 بازیکن را برای حضور در اردوی آماده سازی این تیم  دعوت 

کرد.
اسامی بازیکنان دعوت شده به اردوی تیم ملی به این شرح است:
دروازه بان ها: علیرضا بیرانوند، محمدرضا اخباری و رشید مظاهری

مدافعان: رامین رضاییان، سیدجلال حسینی، محمد انصاری، میلاد محمدی، 
عزت الله پورقاز و وحید محمدزاده

بازیکنان میانی: امید ابراهیمی، کمال کامیابی نیا، احسان حاج صفی و داریوش 
شجاعیان

مهاجمان: مرتضی تبریزی، سروش رفیعی، وحید امیری، احسان پهلوان، مهدی 
طارمی و ساسان انصاری

بازیکنان دعوت شده به اردو باید فردا )یکشنبه( ساعت 19:30 با در دست داشتن 
گذرنامه، خود را به کادر فنی تیم ملی در هتل المپیک معرفی کنند.

جدایی الهامی از صبا
مربی تیم فوتبال صبای قم در نیم فصل دوم لیگ برتر این تیم را همراهی نخواهد 

کرد.
 ساکت الهامی که دستیار نخست صمد مرفاوی در تیم صبای قم بود، از این تیم جدا 

شد و در نیم فصل دوم روی نیمکت صبا حضور نخواهد داشت.
الهامی در دیدار صبا - استقلال پس از درگیری با محمد خرمگاه از سوی کمیته 

انضباطی فدراسیون فوتبال محروم شده بود.



5 علمی و سلامت 

مضرات نور ال ای دی برای سلامتی
متخصصان معتقدند نور LED می تواند تاثیرات شدیدی بر روی بینایی و خواب داشته 

باشد. از جمله اینکه باعث آسیب دائمی شبکیه چشم می شود.
 نورهای ال ای دی سطوح بالایی از تشعشع در نوار آبی شعاع نور رنگین کمان است که 

طی زمان می تواند به شبکیه چشم صدمه بزند.
دکتر سلیا سانچز راموس به عنوان محقق دانشگاه »کامپلوتنس« در مادرید اسپانیا اظهار 
داشت:  »شبکیه یک بافت بسیار حساس است که چشم را پوشانده و هرگز دوباره رشد 
نمی کند و یا زمانی که صدمه ببیند، قابل تعویض نیست.شبکیه های آسیب دیده به 
زودی به یک وضعیت اپیدمی تبدیل می شود و علت اصلی آن استفاده گسترده از رایانه، 
تلفن های همراه، نمایشگرهای تلویزیون و حتی چراغ های راهنمایی رانندگی و چراغ های 
خیابانی است که به تدریج ال ای دی ها جایگزین آنها شده اند.انتظار می رود که با گذشت 
زمان این مشکل وخیم تر هم بشود، چرا که طول عمر انسان ها بیشتر می شود و کودکان 
در سال های نخست زندگی خود به جای کاغذ بیشتر از دستگاه های الکترونیک به ویژه 
برای انجام تکالیف درسی استفاده می کنند. چشم ها برای نگاه مستقیم به نور طراحی 
نشده اند، بلکه آنها برای دیدن با نور طراحی شده اند.«این در شرایطی است که ما می 
توانیم با تأثیرات خطرناک اشعه ها مقابله کنیم که این امر با استفاده از محافظ چشمی 
مناسب و بستن چشم ها برای تعدیل شرایط امکان پذیر است.همچنین بر اساس توصیه 
محققان، مصرف غذاهای غنی از ویتامین A چون فلفل و اسفناج می تواند در محافظت 

از چشم ها موثر باشد.
 ضرر لامپ ال ای دی برای چشم

پیش از این لامپ های LED تنها در تابلوهای شهری، چراغ های راهنمایی و برخی 
دستگاه های الکتریکی مانند برخی چراغ های مطالعه یا تلویزیون ها استفاده می شد، 
اما امروزه جایگاه  آنها وسیع تر شده و از آنها برای روشنایی منازل، برخی محصولات 
نوردرمانی و حتی برخی وسایل بازی کودکان استفاده می شود.  تنها نگرانی موجود درباره 
این لامپ ها آن است که طبق تحقیقات اخیر آژانس  ملی ایمنی و بهداشت مواد غذایی و 
محیط کار، لامپ های LED می توانند سبب بروز ناراحتی های چشمی شوند و سلامت 

افراد، به ویژه کارمندان شاغل را به طور خاص تحت تاثیر قرار دهند.
این لامپ ها مزایای بی شماری دارند؛ از جمله اینکه مصرف انرژی آنها در مقایسه با 
لامپ های معمولی، پایین تر است. از سوی دیگر، دوام و عمر بالایی دارند و بر خلاف لامپ 
های کم مصرف که 8 هزار ساعت عمر می کنند، LEDها 50 هزار ساعت دوام دارند. اما 
بر خلاف لامپ های معمولی، شدت نور آنها هزار برابر بیشتر است و چشم را می زند.  نور 
این چراغ ها که عمدتا آبی است، برای سه گروه می تواند مضر باشد: کودکان، افرادی که 
چشمانشان به نور حساس است )مبتلایان به نوعی از بیماری های چشمی یا پوستی( و 

افرادی که به دلیل شغل شان مدام با نورهای LED مواجه اند.
ضرر نور ال ای دی برای خواب

به منظور کاهش مصرف انرژی در سراسر جهان، نور سفید و سرد LED ها جایگزین 
تابش زرد رنگ و گرم چراغ های خیابان ها شده است. اما این کار هزینه داشته است، به 
طوری که پزشکان هشدار می دهند که این لامپ ها می توانند از طریق تاثیر بر خواب و 
بینایی به سلامتی ما آسیب وارد کنند.دکتر مایا بابو یکی از اعضای هیئت مدیره انجمن 
 LED در یک اظهار نظر اعلام می کند : علیرغم مزیت لامپ های AMA پزشکی آمریکا
جهت کاهش انرژی، وقتی برخی از آنها به عنوان چراغ های خیابانی استفاده می شوند 
زیان آور هستند.کارشناسان پزشکی عقیده دارند که LED های سفید ممکن است مقدار 
زیادی نور آبی ساطع کنند که می تواند تاثیرات منفی بر روی سلامتی تان بگذارد.طبق 
گفته AMA، روشنایی LED پر نور آبی از طریق سرکوب کردن ترشح هورمون ملاتونین 
و اختلال در چرخه 24 ساعته ریتم شبانه روزی بدن می تواند در فرآیند خواب اختلال 
ایجاد کند.این انجمن ادعا می کند که تاثیر لامپ های LED سفید می تواند پنج برابر 
 LED بیشتر از لامپ های معمولی خیابان ها باشد.پروفسور استیفنز می نویسد: یک
سفید 4 هزار یا 5 هزار کلوین، محتوی سطح بالایی از نور آبی طول موج کوتاه است. این 
مقادیر بسیار بالاتر از یک لامپ رشته ای است که دارای دمای رنگی 2400 کلوین است.

AMA همچنین تاکید می کند که این احتمال وجود دارد که لامپ های LED در 
خیابان ها تابش خیره کننده ایجاد کنند و توصیه می کند تا طول موج های آبی آنها 
کاهش یابند. به گفته پروفسور استیفنز، تقریبا هرگز یک راه حل کاملًا رضایت بخش برای 
یک مشکل پیچیده وجود ندارد. ما باید در شب روشنایی داشته باشیم، نه فقط در خانه ها 

و محل کار بلکه در خیابان های خود نیز نیاز به روشنایی داریم. 
نیاز به مصرف بهینه انرژی جدی است، اما کاهش خطرات روشنایی نامناسب برای 
انسان نیز اهمیت دارد، هم به دلیل ایجاد خیره شدگی و هم اختلال در ریتم چرخه 24 

ساعته شبانه روزی.

 

محققان موفق به توسعه یک 
کیت شخصی قابل حمل برای 
گوشی های هوشمند شدند که 
بر بینایی کاربران نظارت می کند.

 این ردیاب سلامت ارزانقیمت 
روی  بر  دارد  نام   EyeQue که 
گوشی های هوشمند نصب شده 
بررسی  را  افراد  بینایی  و سطح 
می کند. آنچه که این کیت مبتنی 
بر گوشی های هوشمند را از سایر 
این  می کند  مجزا  محصولات 

است که این فناوری برای استفاده مکرر و مداوم طراحی شده است. به گفته محققان 
از EyeQue  می توان برای انجام تست بینایی در کشورهای در حال توسعه استفاده 
کرد. استفاده از این فناوری بسیار آسان بوده و تنها با اتصال آن به گوشی های هوشمند 
و هماهنگ سازی نوار قرمز آن با رنگ سبز در صفحه نمایش لمسی، کاربران قادر به 
ارزیابی بینایی و عیوب انکساری مانند آستیگماتیسم و   نزدیک بینی خواهند بود. یک 
پژوهش که اخیرا انجام شده و عملکرد این دستگاه را مورد بررسی قرار می دهد نشان 
 autorefractor داده است که نتایج به دست آمده از طریق این فناوری با اتورفرکتور
قابل مقایسه است. اتورفرکتور یا اتوماتیک رفرکتور یک ماشین کنترل کامپیوتری است 
که در زمان معاینه چشم توسط پزشکان مورد استفاده قرار می گیرد و عیوب انکساری 
چشم را اندازه گیری کرده و نمره چشم را جهت تهیه عینک و لنز تماسی تعیین 
می کند.  این فناوری باقیمت حدود 29.99 دلار برای سیستم های عامل اندروید و 
iOS  طراحی شده است.  در آزمایش های انجام شده، این فناوری با موفقیت توانست 
نمره چشم کاربران را جهت تهیه عینک تعیین کند.  کمپانی سازنده این فناوری به 
کاربران هشدار داده که  EyeQue هرگز جایگزینی برای پزشک متخصص بیماری های 
چشمی نبوده و لازم است که افراد برای جلوگیری از بیماری های خطرناک چشمی 
سالانه به چشم پزشک مراجعه کنند.  اگر همه چیز طبق برنامه ریزی پیش برود این 

فناوری تا آوریل 2017 روانه بازار خواهد شد.

با این دستگاه کوچک اپتومتریست شوید
محققان کشور موفق به ساخت دستگاهی برای 
گرده افشانی درخت خرما شدند گرده افشانی خرما 
تاکنون به صورت دستی انجام می گرفته که با این 

دستگاه در وقت صرفه جویی می شود.
رضا مهدی پور رابری، برگزیده رتبه سوم کشاورزی 
جوان  جشنواره  هجدهمین  در  طبیعی  منابع  و 
خوارزمی اظهار داشت: گرده افشانی درخت خرما از 
قدیم تا کنون توسط نیروی انسانی به صورت دستی 
صورت می گیرد که این کار هم تلفات جانی در پی 

دارد و هم هزینه و زمان زیادی صرف آن می شود.
وی با بیان اینکه از این رو موفق شدیم تا دستگاهی 
را برای رفع این مشکل طراحی کنیم و بسازیم، اظهار 
داشت: دستگاه پنوماتیکی گرده افشانی نخل خرما به 
صورت خودکار عمل گرده افشانی را بدون دخالت 

دست انسان انجام می دهد.
وی عنوان کرد: این دستگاه، متناسب با درخت 

خرما ارتفاع می گیرد که این عمل با استفاده از وسایل 
جنبی و لوله های استیل صورت می گیرد.

مهدی پور با اشاره به روش گرده افشانی با این 
دستگاه اظهار داشت: کار گرده افشانی با تولید باد، 
توسط موتور باد، دینام و پمپ باد ماشینی، انجام و 
در تانک ذخیره می شود؛ سپس با شلنگ به دستگاه 
پاشش کننده و مخزن گرده منتقل می شود و بعد با 
خارج شدن گرده توسط باد از دستگاه، گرده افشانی 

رخ می دهد.
این محقق خاطر نشان کرد: نواوری دستگاه استفاده 

از انرژی خورشیدی در شارژ باتری است.
وی با اشاره به مزایای دستگاه خاطر نشان کرد: 
کاهش تلفات جانی، صرفه جویی در وقت، سرعت 
کار بهره وری بالا، قابلیت حمل آسان در باغات و 
چرخش 360 درجه ای گرده پاش روی سطح تاج 
درخت تا ارتفاع 20 متر، تامین نیروی محرکه دستگاه 
از انرژی خورشید از جمله مزایای این سیستم به شمار 

می روند.

سامانه نمک زدایی آب های غیرمتعارف به روش خودجوش توسط یک شرکت 
دانش بنیان در شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان طراحی و ساخته شد.

موافقت نامه سه جانبه طرح کلان ملی فناوری و نوآوری »سامانه نمک زدایی آب های 
غیرمتعارف به روش خودجوش« میان معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری به 
 عنوان کارفرما، یک شرکت پتروشیمی و یک شرکت دانش بنیان به عنوان مجری با 
حمایت شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان به نمایندگی از وزارت علوم، تحقیقات و 

فناوری  در تهران امضا شد.
هدف از این موافقت نامه استفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان در ارایه راه حل 
نوین و فناورانه در جهت مدیریت مصرف آب و چالش های زیست محیطی شرکت 

پتروشیمی است.
شرکت دانش بنیان طراحی کننده سامانه نمک زدایی آب های غیر متعارف به 
روش خودجوش در سال 1391 با هدف توسعه فرآیندها و فناوری های منطبق با 

محیط زیست فعالیت خود را در شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان آغاز کرد.
 از مزایای این سامانه استفاده در شرایط جغرافیایی مختلف و نیاز به انرژی الکتریکی 

کمتر است. فرایند خودجوش از نوع ZLD )بدون پساب( بوده و توانایی نمک زدایی 
آب های غیرمتعارف با شوری بسیار بالا را دارا است.

فرایند خودجوش از دو تجهیز ابداعی نی دو و آبشار بهره می برد که در ضمن داخلی 
بودن، هزینه تعمیر و نگهداری پایین و بهره برداری آسان این سامانه را به همراه دارد.

اگر شما هم جزء آن دسته از افرادی هستید که 
به طور دائم نگران گم شدن کلیدهایتان هستید می 
توانید در آینده از فناوری جدید واقعیت افزوده شرکت 

مایکروسافت بهره مند شوید.
 این فناوری با ردگیری حرکات افراد و با استفاده 
از قابلیت شناسایی اشیای مختلف می تواند به شما 

کمک کند تا دسته کلید مفقود شده تان را بیابید.
هولولنز  افزوده  واقعیت  هدست  به  خدمات  این 
مایکروسافت افزوده می شود تا از این طریق اسکن 

کردن دقیق محیط اطراف و شناسایی اشیای کوچکی 
مانند دسته کلید، کیف پول یا اقلام کوچک دیگر به 

راحتی ممکن شود.
در این شرایط اگر یکی از این اقلام مهم گم شود 
هولولنز با بررسی داده های خود آخرین محلی که 
شی مورد نظر را در آنجا مشاهده کرده بود، به خاطر 

آورده و این موضوع را به کاربر خود اعلام می کند.
در  نظر  مورد  شی  باید  اولیه  اسکن  انجام  برای 
برابر نمایشگر هدست هولولنز قرار بگیرد تا در آینده 

هدست آن را به راحتی ردگیری کرده و حتی در 
صورت قرار گرفتنش در پشت کتابها، گلدان ها و ... 
قادر به شناسایی آن باشد. در این صورت اگر یک کلید 
در زیر روزنامه یا کتابی قرار بگیرد نمایشگر هدست باز 

هم می تواند آن را به نمایش بگذارد.
از  روش  این  دقت  است  مدعی  مایکروسافت 
روش های قبلی مانند ردگیری با استفاده از فناوری 
بلوتوث بیشتر است. البته هنوز زمان دقیق ارائه این 

خدمات به کاربران اعلام نشده است.  

یک استارت آپ آمریکایی شارژر موبایلی ساخته که در مشت فرد جا می گیرد و با 
استفاده از گرمای بدن الکتریسته تولید می کند.  این شارژر که HandEnergy نام دارد، 
دستگاهی بسیار کوچک است که قابلیت شارژ وسایل الکترونیکی در هر نقطه و هر زمانی 
را فراهم می کند. نکته جالب آنکه برای تامین شارژ از انرژی صاحب خود بهره می گیرد. 
در حالیکه پاوربانک های مختلف و دستگاه های خورشیدی برای جمع آوری و ذخیره 
انرژی همچنان نیازمند شبکه برق و نورخورشید هستند، این دستگاه با کمک دست کاربر 

شارژ می شود. برای این کار فقط کافی است کاربر  شارژر را در دست خود نگه دارد و 
مچش را بچرخاند. این دستگاه پس از دریافت انرژی از دست، آن را در باتری های داخلی 
ذخیره می کند. آلکس نویک یکی از مخترعان HandEnergy می گوید: در این شارژر 
یک روتر ژیروسکوپ با دو محور وجود دارد. ما با الهام از توپی که  برای تقویت مچ دست 
به نام  Powerball وجود دارد، این دستگاه را ساختیم. برهمین اساس درون توپ چند 
باتری، یک سیم پیچ فلزی و آهنربا برای تولید الکتریسیته قرار دادیم. کاربر برای استفاده 
از HandEnergy باید حلقه استارت را تکان دهد. این امر سیگنالی برای فعال کردن 
روتر ارسال می کند، در این زمان کاربر باید مچ خود را بچرخاند تا عمل چرخش روتر 
نیز ادامه یابد.  روتر داخل این دستگاه طی یک دقیقه پنج هزار مرتبه می چرخد. به این 
ترتیب انرژی مکانیکی به جریان الکتریسیته تبدیل می شود. نویک در ادامه می افزاید: 
این دستگاه برای استفاده روزمره نیست اما  به اندازه ای کوچک است که در جیب جا می 
گیرد و می توان در نقاطی که هیچ دسترسی به الکتریسیته وجود ندارد از آن استفاده کرد.  

دستگاه خورشیدی گرده افشانی درخت خرما ساخته شد

سامانه نمک زدایی آب های غیرمتعارف به روش خودجوش ساخته شد

واقعیت افزوده کلیدهای گم شده را پیدا می کند

شارژ دستگاه های الکترونیکی با حرکت مچ دست

مهندسان دانشگاهی در بوستون آمریکا ماده ای نوین خلق کرده اند که می توان 
آن را برای کاربردهای مختلف برنامه ریزی کرد.

 مهندسان دانشگاه »تافت« ماده خلق کرده اند که قابلیت های مختلف برای حوزه 
های متفاوت، به خصوص حوزه پزشکی دارد. این ماده از پروتئین های خاصی به 
»سیلک فیبرون« ساخته شده و می توان آن را برای انجام فعالیت های مختلف 
درحوزه های زیست شناختی، شیمی یا ریاضی برنامه ریزی کرد. مهندسان از روش 
های مبتنی بر آب برای تولید ماده استفاده کردند. این روش از ویژگی خودمونتاژ 
پروئتین برای تولید انبوه مواد سه بعدی از سیلک فیبرون الهام گرفته است. سپس 
مواد ساخته شده از سیلک فیبرون  با مولکول های محلول در آب در مقیاس نانو-

میکرو و مکرو ترکیب شدند تا فرم و قابلیت های مورد نظرمهندسان را به دست 
بیاورند. ماده حاصل را می توان طوری برنامه ریزی کرد که در شرایطی خاص 
مانند قرار گرفتن در دمایی خاص یا درمقابل اشعه هایی خاص فعال شود. این 
گروه تحقیقاتی اشیای مختلفی را از این ماده ساخته که پتانسیل های خارق العاده 
ای دارند. یکی از آنها یک پین جراحی است. هنگامیکه احتمال شکستن آن وجود 
دارد، تغییر رنگ می دهد یا در موردی دیگر پیچی از این ماده ساخته شده که در 
برابر اشعه مادون قرمز گرم می شود.   همچنین می توان از این ماده برای تولید 
ساختارهای سازگار بیولوژیکی استفاده کرد که می تواند تولید هورمون ها و آنزیم 

ها را تسهیل کند.

ساخت ماده ای با قابلیت برنامه ریزی شدن

نوشیدنی های زنجبیلی در خدمت آب شدن چربی های شکم

زنجبیل به دلیل دارا بودن خواص ترموژنی به سوزاندن 
چربی ها کمک کرده و سموم را از بدن دفع می کند. در 
این مطلب خواص لاغری این ریشه درمانگر را مرور کرده و 
چند نوشیدنی موثر برای آب کردن چربی های شکمی را 

معرفی می کنیم. لطفاً با ما همراه باشید.
بر کسی پوشیده نیست که شکم و اطراف آن جزو نواحی 
است که چربی ها به این مناطق هجوم آورده و در آنجا 
جا خوش می کنند. امروز پیر و جوان و حتی کودکان و 
نوجوانان شکم در آورده اند و این خبر خوبی نیست. عوامل 
متعددی نیز در بروز این مشکل وجود دارد که تغذیه 
نادرست، مصرف فست فودها و بی تحرکی از مهمترین آن 
ها هستند. البته روش های متعددی نیز برای پیشگیری 
از بزرگ شدن شکم و صاف کردن آن وجود دارد. کلید 
اصلی این مبارزه در فعال کردن متابولیسم بدن، ورزش و 
در پیش گرفتن سبک زندگی درست است. علاوه بر این 
لازم است که بدنتان را سم زدایی کرده و عملکرد ارگان 
های حیاتی بدن مانند کبد را تحریک کنید. چون این 
ارگان وظیفه تبدیل چربی ها به قندها را به عهده دارد. 
خوشبختانه درمان های طبیعی نیز وجود دارند که به تمیز 

شدن بدن و مقابله با چاقی کمک می کنند. 
ویتامین C و آنتی اکسیدان های موجود در لیموترش 
باعث افزایش فواید زنجبیل برای پاکسازی کبد و بهبود 
هضم چربی ها می شود. ترکیب این دو ماده باعث می شود 
چایتان خواص سم زدایی و دیورتیک داشته باشد و چربی 

بیشتری در ناحیه شکم بسوزانید
زنجبیل یکی از این روش های درمانی طبیعی فوق العاده 
موثر است و به دلیل دارا بودن خواص ترموژنی به سوزاندن 
چربی ها کمک کرده و سموم را از بدن دفع می کند. در 
این مطلب خواص لاغری این ریشه درمانگر را مرور کرده و 
چند نوشیدنی موثر برای آب کردن چربی های شکمی را 

معرفی می کنیم. لطفاً با ما همراه باشید.
اندر خواص زنجبیل

زنجبیل یک ریشه درمانگر است که قرن ها به عنوان دارو 
برای بهبود و درمان مشکلات بدن استفاده شده است. این 
ماده غذایی خواص ضدالتهابی و آنتی اکسیدانی دارد که به 
بهبود گوارش، کاهش کلسترول خون و دفع سموم انباشته 
شده در بدن کمک می کند. خوشبختانه امروزه خیلی از 
افراد زنجبیل را به صورت تازه یا پودر آن وارد برنامه غذایی 
شان کرده اند. این کار به لاغری و پاکسازی بدن کمک 

زیادی می کند.
مصرف زنجبیل باعث افزایش سوخت و ساز بدن شده 
و فرآیند گوارش را برای دفع صحیح چربی ها بهبود می 
دهد. زنجبیل همچنین خواص دیورتیک دارد که به دفع 
مایعات اضافی بدن کمک کرده و مانع از بروز التهاب می 
شود. از دیگر خواص این ماده غذایی می توان به فاقد 
کالری بودن آن اشاره کرد. زنجبیل به سادگی با دیگر مواد 
ترکیب می شود و این کار به افزایش خواص آن نیز منجر 
می شود. اگر از چربی شکم شکایت دارید و می خواهید 
سایزتان کم شود در گام اول تغذیه تان را اصلاح کنید و از 
مصرف نوشیدنی های زنجبیلی که در این مطلب معرفی 

می شوند غافل نشوید.
 روش های استفاده از زنجبیل برای سوزاندن 

چربی های شکم
رایج ترین شیوه استفاده از زنجبیل استفاده از چای این 
ریشه درمانگر است. با این حال می توانید با ترکیب آن با 

مواد دیگر خواص چربی سوزی اش را بالا ببرید.
چای زنجبیل و لیموترش

ویتامین C و آنتی اکسیدان های موجود در لیموترش 
باعث افزایش فواید زنجبیل برای پاکسازی کبد و بهبود 
هضم چربی ها می شود. ترکیب این دو ماده باعث می شود 
چایتان خواص سم زدایی و دیورتیک داشته باشد و چربی 

بیشتری در ناحیه شکم بسوزانید.
مواد لازم

آب لیموترش: نصف یک عدد
ریشه زنجبیل: یک تکه متوسط

آب: 1 لیوان معادل 250 میلی لیتر
عسل: اختیاری

روش تهیه
آب را داغ کرده و قبل از جوش آمدن زنجبیل را به آن 
اضافه کنید. اجازه دهید به مدت چند دقیقه با حرارت 
ملایم بجوشد و سپس آب لیموترش را اضافه کنید. چای 
را هم بزنید و اگر مایل هستید کمی عسل نیز اضافه کنید. 

قبل از وعده های غذایی یک فنجان از این چای بنوشید.
آب گریپ فروت و زنجبیل

تهیه چای سبز با اندکی ریشه زنجبیل تأثیر باورنکردنی 
در بهبود سلامتی و حفظ تناسب اندام در کوتاه ترین 
زمان دارد. گریپ فروت یک میوه کم کالری است که تأثیر 

زیادی در کاهش وزن دارد. 

طعم این میوه خوشمزه است و به راحتی با زنجبیل 
ترکیب می شود.

مواد لازم
گریپ فروت: 4 عدد

پودر زنجبیل: 1 قاشق کوچک
آب لیموترش: اختیاری یک چهارم لیموترش

روش تهیه
آب چهار عدد گریپ فروت را بگیرید و با یک قاشق پودر 
زنجبیل و مقدار کمی آب لیموترش مخلوط کنید. این 

نوشیدنی ها را صبح به صورت ناشتا میل کنید.
چای سبز زنجبیلی

چای سبز به دلیل دارا بودن خواص آنتی اکسیدانی و 
تأثیر آن در لاغری شهرت زیادی دارد. مصرف منظم چای 
سبز مانع از تجمع چربی شده و میزان کلسترول خون 
را کنترل می کند. این چای باعث بهبود روند هضم غذا 
می شود. تهیه چای سبز با اندکی ریشه زنجبیل تأثیر 
باورنکردنی در بهبود سلامتی و حفظ تناسب اندام در کوتاه 

ترین زمان دارد.
مواد لازم

چای سبز: 1 قاشق )10 گرم(
زنجبیل تازه: 1 حلقه

آب: 1 لیوان معادل 250 میلی لیتر
روش تهیه

آب را بجوشانید و یک حلقه زنجبیل را به آن اضافه کنید. 
اجازه دهید با حرارت ملایم به مدت چند دقیقه بجوشد. 
سپس زیر شعله را خاموش کرده و یک قاشق چای سبز 
به آن اضافه کنید. ده دقیقه صبر کنید تا چای سبز دم 
بکشد. توصیه می شود روزانه دو لیوان از این چای بنوشید.
چه مدت زمان می توان از این نوشیدنی ها استفاده کرد؟

ها  نوشیدنی  این  زدایی  سم  خواص  دریافت  برای 
می توانید آن ها را به مدت 1 ماه میل کنید. سپس دو 
هفته استراحت کرده و دوباره دوره را شروع کنید. یادتان 
باشد که نمی شود پرخوری کنید، چربی زیادی مصرف 
کنید و تحرکی نداشته باشید و انتظار داشته باشید این 
نوشیدنی ها لاغرتان کنند. حتماً میوه و سبزیجات زیادی 
در برنامه غذایی تان بگنجانید، دور فست فود و غذاهای 
چرب را خط قرمز بکشید، مصرف قندتان را کاهش دهید، 
سر موقع غذا بخورید، خوب بخوابید و در کنار آن از این 

نوشیدنی ها نیز استفاده کنید.

8علامت جسمی ناشی از استرس
اگر قرار بود زنگ خطری در بدن نصب شود که هنگام استرس زنگ بزند مطمئن 
باشید ممکن نبود از صدای بوق ممتدد در این شهر زندگی کرد. با تحمل استرس 
زیاد نه تنها روح مان آسیب می بیند، بلکه ظاهر ما نیز تحت تاثیر قرار می گیرد. حتی 
باعث ایجاد بیماری و ناخوشی می شود. در این مطلب علائم جسمی ناشی از استرس 

را عنوان می کنیم.
کهیر می زنید

اگر به طور ناگهانی متوجه شده اید که پوست تان پر از جوش های قرمز شده 
و خارش دارد بدانید که استرس تان بیش از حد نرمال است و این مشکلات ربط 
چندانی به آلرژی ها ندارد. زمانی که بدن به مدت کمابیش طولانی تحت استرس 
زیاد قرار می گیرد سیستم ایمنی بدن ضعیف تر شده و بدن شروع به آزاد کردن 

هیستامین شیمیایی می کند تا با بیماری تان مقابله کند. 
اگر استرس را کنترل و رفع نکنید، بدن تان واکنش های آلرژیک نشان خواهد داد. 
به همین دلیل هم کهیر و خارش پوست بروز می کند. زمانی که سیستم ایمنی بدن 
به دلیل تحمل استرس زیاد ضعیف می شود، پوست نیز حساس و تحریک پذیر شده 
و به صابون، سرما یا گرما، لوسیون ها و هر ماده دیگری به طور غیرعادی واکنش نشان 
می دهد. اگر متوجه چنین تغییراتی در پوست خود شده اید کمی به آرامش روح و 

روان تان فکر کنید.
وزن تان بی دلیل رو به افزایش است

بر خلاف برخی افراد که در اثر استرس وزن کم می کنند خیلی از افراد دچار افزایش 
وزن می شوند. در واقع استرس باعث آزاد شدن هورمون کورتیزول می شود که این 
ماده در توانایی بدن در تبدیل قند خون و روش سوخت و ساز چربی ها، پروتئین 
ها و کربوهیدرات ها اختلال ایجاد می کند. این مسائل نیز باعث افزایش یا در برخی 
موارد کاهش وزن می شود. به عقیده متخصصان، استرس زیاد باعث ایجاد عادت های 
غذایی نادرست مانند پرخوری یا کم خوری شده و وزن بدن را دستخوش تغییرات 

ناخواسته می کند.
گاه و بی گاه دچار سردرد می شوید

اگر قبلا سردرد نمی گرفتید، اما اخیرا متوجه شده اید که سرتان زود درد می گیرد 
احتمالا قربانی استرس زیاد شده اید. استرس ترکیبات شیمیایی آزاد می کند که باعث 
ایجاد تغییراتی در عصب ها و رگ های خونی در مغز می شود. این تغییرات نیز باعث 

ایجاد سردردهای گاه و بیگاه می شود.
اگر میگرن دارید نیز باید بدانید که استرس باعث شروع یا تشدید دردهای میگرنی 
می شود.  همچنین ممکن است که در دوران استرس عضلاتتان دچار گرفتگی شود 

که همین مسئله نیز منجر به سردرد می شود.
معده تان ساز مخالف می زند

استرس به راحتی می تواند عملکرد دستگاه گوارش را به انواع مختلف به هم بزند. 
گاه ممکن است باعث شود که معده اسید بیشتری ترشح کرده و دچار سوزش شود. 
همچنین ممکن است باعث کند شدن روند خالی شدن معده از مواد غذایی شود. این 
مسئله نیز به نفخ و گاز منجر می شود و حتی باعث می شود که تعداد دفعاتی که 

کولون منقبض می شود افزایش یافته و کرامپ و حتی اسهال بروز کند.
همیشه سرما خورده اید

احتمالا شما هم بعضی افراد را دیده اید که همیشه دستمال به دست دارند و از 
سرماخوردگی شکایت می کنند. این طبیعی نیست که دائما سرماخورده باشید. باید 
بدانید که استرس سیستم ایمنی بدن را ضعیف می کند. بنابراین به سادگی و با 
کمترین عامل خارجی مریض می شوید. به عقیده متخصصان افراد مضطرب و تحت 
استرس بیشتر دچار سرماخوردگی، آنفلوانزا و بیماری های دیگر می شوند، چون 

دستگاه ایمنی بدن شان ضعیف شده و قادر نیستند ویروس ها را دفع کنند.
دوباره سر و کله آکنه پیدا شده است

همه ما در دوران نوجوانی و جوانی قربانی جوش ها و آکنه ها می شویم. اما اگر به 
طور ناگهانی صورت تان جوش زد، بدانید که ناشی از استرس است. زمانی که تحت 
استرس زیادی قرار می گیریم، بدن هورمون کورتیزول بیشتری تولید می کند. در 
این صورت نیز غدد پوست فعال شده و سبوم بیشتری تولید می کنند. مازاد چربی 
طبیعی پوست در داخل پیاز موها گیر کرده و به این ترتیب سر و کله جوش ها نیز 

پیدا می شود.
همه چیز را فراموش می کنید

اگر متوجه شده اید که اخیرا هوش و هواس درستی ندارید و به سرعت همه چیز را 
فراموش می کنید، به فکر آرامش بیشتری باشید. استرس روح و روان را بیمار می کند. 
میزان بالای کورتیزول در بدن که همان هورمون استرس است، می تواند اثرات 
منفی روی مغز داشته باشد.  این هورمون علاوه بر ایجاد اضطراب و افسردگی، عاملی 

برای عدم تمرکز نیز هست و مشکلاتی در حافظه ایجاد می کند.
ناگهان موهایتان می ریزند

اینکه روزانه چند تار مو از دست بدهید کاملا طبیعی است. در واقع چرخه طبیعی 
مو این است که روزانه چندین تار مو از بین رفته و با موهای جدید جایگزین می شوند. 
اما با این حال استرس باعث بر هم خوردن این چرخه طبیعی در رشد موها می شود. 
استرس زیاد باعث می شود تعداد زیادی پیاز مو وارد مرحله استراحت شوند. سپس 
چند ماه بعد موها شروع به ریزش می کنند. استرس همچنین می تواند سیستم 
ایمنی بدن را تحریک کند تا به پیاز موها حمله کند. در این صورت نیز ریزش موی 

ناگهانی بروز می کند.

با دندان شکسته چه باید کرد؟
مسئول بخش اندو، یازدهمین کنگره انجمن دندانپزشکان عمومی ایران گفت: 
افتادن دندان ها در اثر ضربه یا تروما در سنین مختلف و به دلایل متفاوت رخ می دهد 

اما بیشتر در کودکان و ورزشکاران شایع است.

دکتر رضا تباری افزود: به دلیل اینکه استخوان های فک کودکان از استحکام زیادی 
برخوردار نیست، ممکن است بیشتر دچار این عارضه شوند. این عارضه در کودکان 
بیشتر در اثر بازی و شوخی در مدرسه، سرخوردن، افتادن از پله ها یا ضربه های ناشی از 
دعوا و نزاع رخ می دهد.وی ادامه داد: در بین ورزشکاران نیز به خصوص در ورزش های 
رزمی مانند کاراته و بوکس میزان بروز این عارضه بیشتر است و در دندان های قدامی 

)جلو( شیوع بیشتری دارد.
تباری با تاکید بر اینکه ورزشکاران باید از وسایل محافظتی برای جلوگیری از بروز 
این حوادث استفاده کنند، افزود: اولین اقدامی که در زمان افتادن دندان ها در اثر تروما 
باید انجام شود، این است که فرد مصدوم هرچه سریع تر به پزشک ارجاع داده شود.

وی اظهار کرد: دندان هایی که در اثر تروما از دهان خارج می شوند، باید سریعا در دهان 
و حفره ای که از آن خارج شده است، گذاشته شوند. بنابراین لازم است افراد نسبت 
به این قضیه آگاهی داشته باشند تا به از دست دادن دندان منجر نشود.تباری ادامه 
داد: این اقدام بسیار مهم است و از آنجایی که کودکان و نوجوانان اطلاعی در این 
زمینه ندارند، لازم است والدین با آگاهی داشتن از این امر مهم در صورت بروز چنین 
حادثه ای، هرچه زود تر فرزند خود را به مراکز پزشکی ارجاع دهند.وی گفت: همچنین 
لازم است والدین بدانند که دندانی راکه در اثر ضربه از جای خود کنده شده است، 
باید قبل از رساندن به دندانپزشک در چه محیطی نگهداری کنند و دندانپزشکان نیز 
باید در مورد نحوه مدیریت این دندان ها آگاهی داشته باشند و بدانند چه درمانی را 

باید برای بیمار ارائه دهند.
تباری تاکید کرد: در هنگام بروز این حادثه اولین کاری که باید انجام شود، این 
است که دندان را در داخل یک لیوان شیر قرار دهند و مصدوم را خیلی سریع به 
دندانپزشک ارجاع دهند.وی گفت: مهم ترین عاملی که در ماندگاری این دندان ها موثر 
است، فاصله زمانی بین افتادن دندان تا مراجعه به دندانپزشک است. به این صورت که 
هرچه طول این مدت کمتر و کوتاه تر باشد، احتمال ماندگاری دندان بیشتر می شود، 
بنابراین باید طول این مدت خیلی کوتاه باشد.تباری ادامه داد: اگر آلودگی در محیط 
دهان و دندان ایجاد نشده باشد، بهتر است دندان را در داخل حفره خود در دهان 
یا زیر زبان قرار دهند و سریعا به دندانپزشک مراجعه کنند.وی تاکید کرد: در مورد 
کودکان از آنجا که احتمال داده می شود، آن ها دندان را ببلعند، بهتر است دندان در 
داخل شیر گذاشته و به پزشک مراجعه شود.تباری یادآور شد: بهترین محیط برای 
نگهداری دندان اول، شیر و اگر نبود در داخل دهان در حفره دندان و در محیط بزاق 
و زیر زبان است. به طور کلی محیط نگهداری دندان باید مرطوب باشد اما نباید آن 

را داخل آب قرار داد.
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اجتماعی 6

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم  خبرداد

معرفی 1۷ واحد تولیدی به 
صندوق ضمانت سرمایه گذاری 

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم از افزاییش30 درصدی  شناسایی و معرفی 
واحد تولیدی مستقر در شهرك ها و نواحی صنعتی  این استان  صندوق ضمانت سرمیه 

گذاری صنایع کوچك خبر داد.
امیرطیبی نژاد در حاشیه بازدید از واحدهای صنعتی با اعلام این خبر اظهارداشت: 
در راستای برنامه های حمایتی سازمان صنایع کوچك در سال "اقتصاد مقاومتی، اقدام 
وعمل" این شرکت توانسته است با بررسی 35 طرح و واحد صنعتی تعداد 17 واحد را 
برای دریافت ضمانت نامه دریافت بالغ بر 100 میلیارد ریال تسهیلات بانکی معرفی نماید.

وی با اشاره به روند شناسایی و معرفی واحدها نیز گفت: ابتدا براساس خود اظهاری و 
یا طی بازدید های میدانی صورت گرفته واحدهای متقاضی درخواست و مشکلات وثیقه 
برای تسهیلات بانکی را اعلام می کنند و درخواست ها توسط مدیران و کارشناسان 
صنایع کوچك قم و نمایندگی صندوق ضمانت استان بررسی و در صورت تایید جهت اخذ 
دریافت ضمانت نامه به تهران معرفی می شوند. طیبی نژاد با بیان اینکه سال گذشته تعداد 
واحدهای معرفی شده 13 مورد بود تصریح کرد: امسال با پیگیری های صورت گرفته این 
آمار با 30 درصد افزایش از 13 به 17 مورد افزایش یافت و بیش از نیمی از وواحدهای 
معرفی شده نیز در مرحله پایانی دریافت ضمانت نامه های درخواستی هستند. مدیرعامل 
شرکت شهرکهای صنعتی قم ضمانت نامه های صادر شده توسط صندوق ضمانت صنایع 
کوچك را در راستای تامین و جایگزینی مناسب برای وثایق بانکی دانست و گفت: صندوق 
ضمانت صنایع کوچك برای تا 85 درصد مبلغ وام دریافتی ضمانت نامه دریافت می کند.

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم  خبرداد

سه فوتی در حوادث ترافیکی هفته گذشته قم
رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: در حوادث یک هفته  

گذشته این استان، سه تن جان خود را از دست دادند و 358 تن مجروح شدند. 
محمد رضا حسنی افزود: در حادثه برخورد یک دستگاه تریلی و یک دستگاه خودروی 
پراید در جاده قدیم قم - تهران، تقاطع جاده رحمت آباد، 2 تن آقا 27 ساله در دم جان 
باختند.به گفته وی، این حادثه ساعت 03:54، ششم دی ماه جاری رخ داد و منجربه 
مصدومیت یک تن دیگر شد.وی اضافه کرد: در حادثه دیگری که ساعت 20:39 هشتم 
دی ماه در جاده قدیم قم - تهران بعد از تقاطع پل علی آباد رخ داد، بر اثر برخورد 2 دستگاه 
تریلی یک تن، آقا 50 ساله در دم جان باخت و یک تن دیگر مجروح شد.حسنی با اشاره به 
آمار عملکرد اورژانس 115 قم در یک هفته گذشته، گفت: از چهارم تا 11 دی ماه، هفت 
هزار و 864 تماس با این مرکز برقرار و منجربه انجام یک هزار و 302 ماموریت شده است.

وی افزود: 310 مورد از این ماموریت ها مربوط به حوادث ترافیکی بوده که 269 مورد 
در شهر و 41 مورد نیز در محورهای مواصلاتی و جاده های فرعی استان رخ داده است.

به گفته وی، حوادث ترافیکی استان قم منجربه مصدوم شدن 358 تن شده است که 
119 تن به صورت سرپایی توسط کارشناسان فوریت های پزشکی، درمان و 236تن نیز 
به مراکز درمانی منتقل شدند.رئیس مرکز اورژانس 115 قم افزود: 186 مورد معادل 60 
درصد از ماموریت ها و 210 تن معادل 58 درصد از مصدومان حوادث ترافیکی هفته 

گذشته قم مربوط به موتورسیکلت سواران بوده است.

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای قم خبر داد

 ارائه بیش از 5. 1میلیون نفر ساعت 
آموزش مهارتی در قم

 مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم از ارائه یک میلیون و 509 هزار نفر ساعت 
آموزش مهارتی به 7 هزار و 129 جوان قمی در آموزشگاه های آزاد قم خبر داد. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل آموزش فنی و حرفه ای استان قم، احمد عطارنیا گفت: 
در 9 ماهه اول سال 95 با اهتمام و جدیت مدیران و مربیان بخش خصوصی یک میلیون 
و 509 هزار نفر ساعت آموزش های فنی و حرفه ای در موسسات کارآموزی آزاد استان 
برگزار شد. وی افزود: آموزشگاه های آزاد فنی و حرفه ای توسط بخش خصوصی و با کسب 
مجوز از سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور و براساس برنامه های درسی و استانداردهای 
مهارت آموزش مصوب سازمان آموزش فنی و حرفه ای و تأمین عوامل آموزشی واجد 
شرایط نسبت به برگزاری دوره های آموزش فنی و حرفه ای اقدام می کنند. مدیرکل آموزش 
فنی و حرفه ای استان قم بیان کرد: این آموزش ها در 178 آموزشگاه خصوصی دارای 
مجوز از سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور در بخش های صنعت و خدمات اجرا شده 
که 4 هزار و 966 زن و 2 هزار و 163 مرد در حرفه های مورد علاقه خود آموزش های 
مهارتی را فرا گرفتند. عطارنیا اظهار کرد: آموزش های بخش خصوصی در 125 حرفه 
آموزشی از زیرمجموعه 20 رشته آموزشی از قبیل فناوری اطلاعات، مراقبت و زیبایی، 
طراحی و دوخت، امور مالی و بازرگانی، عمران، برق، گردشگری، مکانیک، معدن، مخابرات 
و الکترونیک، صنایع دستی، خدمات آموزشی و بهداشت و ایمنی از ابتدای سال جاری 
تاکنون در آموزشگاه های آزاد استان برگزار شده است. وی خاطرنشان کرد: مهارت آموزان 
در آموزشگاه های فنی و حرفه ای آزاد در پایان دوره در دو مرحله آزمون کتبی و عملی 
شرکت کرده و پس از اخذ امتیاز قبولی در این دو مرحله، گواهینامه مهارت کسب می کنند.

سرپرست معاون آموزش و پژوهش هلال احمر قم خبر داد 

بهره مندی ۷ هزار نفر از آموزش های امدادی 
هلال احمر قم

 سرپرست معاون آموزش و پژوهش هلال احمر قم از بهره مندی بیش از 7 هزار نفر از 
آموزش های امدادی هلال احمر خبر داد. 

سید حسن حسینی به تشریح برنامه های معاونت آموزش و پژوهش جمعیت هلال 
احمر استان قم پرداخت و اظهار کرد: در این مدت بیش از 6 هزار و 930 نفر در طرح 
آموزش هیأت های مذهبی در ماه های محرم و صفر شرکت کردند که با مسائل عمومی 
امداد و نجات و مخاطرات آشنا شدند. وی ادامه داد: همچنین چهار دوره عمومی امداد 
و چهار دوره عمومی نجات هر کدام به مدت 80 ساعت و با حضور 105 نفر برگزار شده 
است. سرپرست معاونت آموزش و پژوهش جمعیت هلال احمر استان قم از برگزاری 39 
دوره حضوری کمک های اولیه به مدت 22 ساعت و با حضور 894 نفر خبر داد و گفت: 66 
دوره امدادی مبتنی بر نیاز محلی نیز با حضور بیش از دو هزار و 400 نفر برگزار شده است.

حسینی افزود: برگزاری چهار دوره ضمن خدمت شامل دوره مدیریت صحنه حادثه، 
دوره آموزش زبان انگلیسی، دوره غیر حضوری حکومت مهدوی و دوره آیین نگارش و 

گزارش نویسی نیز از جمله فعالیت های این معاونت بوده است.

مدیرکل آموزش وپرورش استان قم: 

11۰ مدرسه در قم مقاوم سازی شد 
مدیرکل آموزش وپرورش استان قم گفت: در سه سال گذشته با کمک خیرین 110  

مدرسه در قم احداث و مقاوم سازی شده است. 
تراکم دانش آموزی در مدارس  به کاهش حجم  اشاره  با   ، حمیدرضا شیخ الاسلام 
استان قم اظهار داشت: در سال های گذشته تراکم دانش آموزی در استان قم میانگین 
40 دانش آموز در هر کلاس بوده که این رقم هم اکنون به نزدیک 30 دانش آموز در هر 
کلاس رسیده است. وی بابیان اینکه در سه سال گذشته با کمک خیرین 110 مدرسه 
در قم احداث و مقاوم سازی شده است، افزود: باوجود مشکلات عدیده مالی در سه سال 
گذشته میانگین 40 مدرسه در سال مشکل فیزیکی آن ها رفع شده است. مدیرکل 
آموزش وپرورش استان قم افتخارآفرینی دانش آموزان قمی در کنکور را مدنظر قرار داد و 
گفت: در چند سال گذشته رتبه های کنکور و خروجی آموزش وپرورش وضعیت مناسبی 
نداشته، مخصوصاً نمرات کتبی دانش آموزان قمی بسیار نزدیک به استان های حاشیه ای 
شده بود که خوشبختانه توانستیم در تمامی 32 درس نهایی تمام رشته ها نمره خوبی 
کسب کنیم. وی با تأکید بر اینکه هم اکنون رتبه کنکور استان قم از 11 به رتبه 4 رسیده 
است، ابراز داشت: با اقداماتی که برای دوران دبیرستان دانش آموزان به خصوص امتحانات 
نهایی انجام شده، قم توانسته رتبه سوم نتایج امتحانات نهایی را کسب کند. شیخ الاسلام 
با اشاره به مشارکت 200 مدرسه در طرح امین عنوان کرد: در تمامی واحدهای آموزشی 
دانش آموزی قم، نماز جماعت با حضور روحانیون برپا می باشد و در طرح امین سعی شده 
اقداماتی برای معرفتی، شخصیتی و رفتاری دانش آموزان موردتوجه قرار گیرد. وی در پایان 
یادآور شد: استان قم توانسته در مسابقات حفظ، ترتیل و روخوانی قرآن در سطح کشور 

رتبه سوم را کسب کند.

مدیر روابط عمومی نهاد نماز جمعه قم خبر داد

 اکران فیلم های جشنواره عمار در مصلای قدس 
مدیر روابط عمومی نهاد نماز جمعه قم از اکران فیلم های جشنواره مردمی عمار در 

مصلای قدس خبر داد. 
محسن زارعی اظهار کرد: جشنواره مردمی فیلم عمار، امسال بصورت متمرکز و همزمان 

با جشنواره تهران در مصلی قدس قم برگزار خواهد شد.
وی گفت: این جشنواره که به همت قرارگاه مصلی قدس و مجموعه پژوهشکده باقرالعلوم 
علیه السلام برپا شده است، از شنبه یازدهم تا پنجشنبه شانزدهم دی ماه 95 فعالیت 
خواهد داشت. مدیر روابط عمومی نهاد نماز جمعه قم افزود: مراسم افتتاحیه روز شنبه 
ساعت 19 با حضور خانواده های شهدای مدافع حرم و آیت الله اعرافی امام جمعه قم برگزار 
شد. وی یادآور شد: از دیگر برنامه های این مراسم خاطره گویی جانباز مدافع حرم برادر 
پاسدار مصطفی یادگاری و نیز پخش نخستین فیلم با موضوع مدافعان حرم بود. مدیر 
روابط عمومی نهاد نماز جمعه قم اضافه کرد: از یکشنبه شب تا پنجشنبه هر شب سه فیلم 

یا مستند در سه قالب اکران خواهد شد.

هر چه صدایش می کنی، نمی شنود، یک بار ، دو بار، سه بار، برای 
بار چهارم دیگر بی خیالش می شوی و به حال خودش رهایش می 
کنی و می گذاری در تنهایی مجازی خود غوطه ور شود اما در عین 

حال نگرانش هستی، نگران حال و احوال و جوانی اش. 
گاهی فکر می کنی ، اصلا نمی خواهد بشنود، یا نه، اصلا در این 
دنیا نیست و در دنیای نامفهومی از آدم هایی مثل خودش، غرق 
است، آدم هایی با گاه و بیگاه های اسارت گونه.گاه شاد است و 
خندان، گاه بی تاب و نگران، اسیر است، گاه می خواهد ، از دنیای 
آشفته اش، جدا شود و گاه نگران از این جدا شدن است، اسیر 

است، اسیر اعتیادی که خود نمی داند ، چیست؟
سرش را در همه حال در گوشی تلفن همراهش فرو برده و مدام 
جستجو می کند، کلافه می شود، کمی تامل می کند ، بار دیگر 
ادامه می دهد، نمی داند در اطرافش چه می گذرد، چه کسی 
رفته و چه کسی آمده؟ طعم غذاها را نمی فهمد، نمی داند، خواب 
چیست؟ در همه حال سرش در گوشی اش فرو رفته.این توصیف 
ها حال و احوال امروزی بسیاری از نوجوانان و جوانان ما است که 
در معرض افسردگی و انزوا قرار دارند اما خود نمی دانند که به چه 
دامی افتاده اند.به تنهای مجازی خود فرو رفته اند ، با آدم های 
مجازی، حرف می زنند، درد دل می کنند، مشورت می کنند، 
آشنا می شوند، تصمیم می گیرند، پیشنهاد می دهند و هزاران 
هزار رفتار و عکس العمل مجازی.یاد گرفته اند، مجازی فکر و عمل 
کنند، والدین هم که حق اعتراض ندارند، اصلا صدایی نمی شنوند 
که اعتراضی کنند، یا گوش هایشان از این حرف ها پر است و دیگر 

نمی شنوند، یا اینکه اهمیتی برایشان ندارد.
اگر گشت و گذاری در پارک ها و فضاهای باز داشته باشید ، 
حتما دیده اید که جوانانی در روی نیمکت های پارک نشسته 
و سرگرم گوشی های همراهشان هستند ، دیگر از آن جست و 
خیزهایی که در گذشته در پارک ها می دید، خبری نیست، همه 
خنثی و منزوی در گوشه تنهایی خود نشسته حتی اگر دور هم 

جمع باشند.
»مریم« 27 ساله است، یکی از همان هایی که در تنهایی مجازی 
خود فرو رفته، می گوید: دنیای واقعی آدم ها، آرامم نمی کند اما 
همین که گوشی تلفنم را به دست می گیرم و با آدم های مجازی 
و در کانال های مختلف جست و جو می کنم، آرام می شوم، طوری 

شده که حوصله حرف زدن با اطرافیان بویژه خانواده ام را ندارم.
می گوید: دوست دارم بیشتر اوقات که در خانه هستم، گوشه ای 
بنشینم و در دنیای خودم غرق باشم، البته از این وضعیت راضی 
نیستم، خیلی از اوقات از اتفاقاتی که در خانه می افتد بی اطلاع 
هستم، به عنوان مثال چند وقت پیش مادرم سردرد شدید داشت 
و چندین ساعت در خانه خوابیده بود اما من از وضعیت او بی اطلاع 

بودم بعد از اینکه متوجه شدم، خیلی ناراحت شدم.
آرش جوانی حدود 21 ساله است، می گوید: والدینم از اینکه 
بیشتر اوقات مشغول گوشی تلفن همراهم هستم، شاکی هستند و 

همیشه سر این مساله با آن ها جر و بحث دارم.
-چرا دوست داری بیشتر در فضای مجازی باشی تا با خانواده ات؟ 
- این طور نیست که دوست نداشته باشم با آن ها باشم اما فکر 
می کنم، فضای مجازی بهتر از دنیای واقعی است، فضای مجازی 
از استرس و تنش هام کم می کنه و این مساله باعث آرامش من 

می شود.
- مگر در خانه آرامش نداری و چیزی ناراحتت می کند؟

- جز درس های دانشگاه ناراحتی ندارم، والدینم خیلی زحمت 
می کشند که من و برادر دیگرم در آسایش و رفاه باشیم، برادرم 
کمتر در فضای مجازی می چرخد اما من این فضا را بیشتر دوست 

دارم.
»پروانه« مادری حدود 45 ساله است، از اینکه فرزندانش بیش 
از حد در فضای مجازی هستند، نگران است، می گوید: نگران 
هستم آن ها منزوی شوند و در دنیای مجازی خود غرق شوند و 

دیگر دنیای واقعی برای آن ها معنا و مفهومی نداشته باشند، مثل 
آدم آهنی شوند، بی احساس و تنها.وی ادامه می دهد: از طرفی 
من و همسرم خیلی سعی کرده ام با بردن آن ها به مسافرت و 
سایر تفریح ها حتی رفت و آمد با خانواده، آن ها را از خواب غفلت 
بیدار کنیم اما انگار خودشان این دنیایی که ترسیم کرده اند را 
دوست دارند، کم کم به این نتیجه رسیده ایم که روانپزشک آنها 

را ویزیت کند.
**انقطاع بین نسلی نتیجه رشد فضای مجازی

پرفسور حسین باهر یک جامعه شناس بر این باور است که رشد 
روز افزون استفاده از اینترنت و فضای مجازی باعث بروز انقطاع بین 
نسلی می شود.وی با اشاره به رشد چشمگیر شبکه های اجتماعی 
در بین جوانان ایران گفت: بطور کلی در سطح جهان جوانان به 
سمت ارتباطات مجازی تمایل پیدا کرده اند به نحوی  که بسیاری 

از معلومات و اطلاعات بین المللی را از این طریق کسب می کنند.
وی با اشاره به اینکه یک چهارم جوانان دنیا از سایت  هایی تحت 
عنوان مستهجن استفاده می کنند، اظهار داشت: خوشبختانه در 
ایران اکثر جوانان ما به این سایت ها اقبال نشان نمی دهند اما 
در عین حال به سمت شبکه های اجتماعی و ارتباطات شبکه ای 

تمایل دارند. 
این جامعه شناس با اشاره به اینکه باید فضایی تفریحی برای 
جوانان ایجاد کرد تا جوانان به سمت شبکه های مجازی حرکت 
نکنند، گفت: انرژی مازاد جوانان باید از طریق تفریحات سالم 
تخلیه شود تا آنها به سمت استفاده از سایت ها و شبکه  هایی با 
مضامین انحرافی و بدور از اخلاق ایرانی اسلامی کشیده نشوند.

باهر با اشاره به اینکه سنت و مدرنیته در مقابل هم ایستاده اند، 
گفت: رشد فضای مجازی و استفاده روز افزون از اینترنت باعث 
انقطاع بین نسلی شده است که البته ما در ابتدای راه قرار داریم.

وی با بیان اینکه هیچ گاه نمی توان با روندهای عمومی سطح 
جهان مقابله کرد، گفت: قانون و فرهنگ باید بر فضای سایبر حاکم 
باشد به نحوی که اگر کسی اقدام به سوءاستفاده از این فضا و ورود 
به حریم خصوصی افراد کند پلیس فتا با وی برخوردی قاطع و 
کوبنده می کند.باهر با اشاره به ضروری بودن حضور پلیس فتا در 
فضای مجازی تصریح کرد: وجود این پلیس به عنوان ناظری که 
فضا را رصد می کند بمانند پدری فرهیخته می تواند امنیت فضای 

سایبر را تامین کند.
** توهم در پی اعتیاد به شبکه های مجازی

طهمورث شیری یک جامعه شناس معتقد است شبکه های 

اجتماعی باعث بروز ذهن گرایی و توهم در میان جوانان می شود 
به نحوی که زندگی جوان امروز در فضای مجازی می گذرد که این 

امر برای آینده آن خطرناک است.
وی با اشاره به اینکه علل استقبال از شبکه های اجتماعی دارای 
چند لایه است و مکانیسم های مختلفی برای ورود به شبکه های 
اجتماعی وجود دارد، گفت: یکی از علل عمده روی آوردن به این 
شبکه ها مد شدن آن در میان جوانان است به نحوی که افراد در 
مجامع مختلف از یکدیگر در خصوص داشتن یا نداشتن عضویت 
در یک شبکه اجتماعی سوال می کنند. وی ادامه داد: لایه دوم 
استفاده کنندگان از این شبکه ها کسانی هستند که به دنبال 
کسب منافع سیاسی یا اقتصادی هستند که البته این لایه، افراد 
بیشتری از کاربران را در خود جای داده است. این جامعه شناس 
با بیان اینکه در حال حاضر استفاده جوانان ما از اینگونه شبکه ها 
سلبی است، گفت: استفاده از برخی از شبکه های اجتماعی به 
دلیل عدم حضور افراد در فضایی واقعی و سیر کردن در فضایی 
مجازی در ظاهر کمترین خطر، نگرانی و دغدغه را برای جوانان 
ایجاد می کند به طوریکه در این گونه فضاها کاربر می تواند به 
راحتی رفتارها، عقاید و تفکرات خود را مطرح سازد با این نگاه که 
ریسک بیان این اندیشه ها بالا نیست. این استاد دانشگاه با بیان 
اینکه زمینه های اجتماعی شدن در جامعه پاسخگوی نیازهای 
جوان امروز ما نیست در نتیجه گرایش به شبکه های مجازی و 
اجتماعی بالا می رود، افزود: در مقام مقایسه این مورد مانند گرایش 
به ماهواره است؛ وقتی تولیدات داخلی ما نمی تواند نیازهای نسل 
امروز را تامین کند، به ناچار افراد به سمت تولیدات غربی که از 
طریق شبکه های اجتماعی وارد کشور می شوند، حرکت کنند. 
وی افزود: در واقع جوان در شبکه های اجتماعی به دنبال پر کردن 
خلاهای جامعه پذیری خود است. شیری، به تاخر فرهنگی این 
پدیده ارتباطی نیز اشاره کرد و افزود: در ابتدای راه به دلیل بروز 
پدیده تاخر فرهنگی و اینکه فرهنگ استفاده از پدیده های ارتباطی 
پس از ورود، مورد توجه قرار می گیرند، نوعی سرگشتگی و به هم 
ریختگی در این مسئله را شاهد هستیم که البته در برخی از موارد 
و در شکل گیری شخصیت کاربر اثرات خطر آفرینی دارد. وی 
خاطر نشان کرد: تقابل میان دو فضای واقعی و مجازی باعث ذهن 
گرایی و ایجاد توهم در جوانان می شود، به شکلی که کاربر جوان 
در ذهن خود دوست انتخاب کرده و با این تصور ازدواج ذهنی می 
کند و به طور کلی به نوعی توهم گرایی در زندگی خود می رسد، 

که البته برای جوان و در نهایت جامعه خطرناک است.

شیری با بیان اینکه شبکه های اجتماعی به تفاوت های فرهنگی 
بین نسبی نیز دامن می زند، گفت: هرچه تغییرات تکنیکی در 
جامعه بیشتر شود، تفاوت ها و تعارض ها میان نسل سنتی و 
صنعتی ایجاد می شود، که طی آن با ادامه این روند شبکه های 
اجتماعی می توانند ما را به سمت تضادهای بین نسلی نیز بکشانند.

**شکاف بین نسلی والدین و فرزندان با برنامه ریزی 
متولیان فرهنگ از بین می رود

سرهنگ علی نیک نفس رئیس مرکز تشخیص و پیشگیری 
از جرایم سایبری گفت: شکاف بین نسلی شدید به دلیل رشد 
تکنولوژی، کاهش نقش خانواده به عنوان مرجع و عدم آشنایی 
مناسب والدین با این فضا از عواملی است که باعث می شود فرزندان 
در خانواده ها از یک فضای محرمانه و خصوصی تهدیدکننده 
برخوردار شوند. وی ضمن اشاره به اینکه گسترش فضای مجازی در 
حوزه رابطه فرزندان و والدین تغییرات اساسی به وجود آورده گفت: 
اینترنت با همه فوایدی که دارد، می تواند تهدیدی جدی نیز باشد 
که برای تبدیل تهدیدها به فرصت ها و استفاده بهینه از آن می توان 
تمهیداتی را پیش بینی کرد. این مقام مسئول ادامه داد: امروز بیش 
از 45 میلیون نفر ایرانی به اینترنت دسترسی دارند در حالی که 29 
میلیون نفر آنان را جوانان تشکیل می دهند.رئیس مرکز تشخیص 
و پیشگیری از جرایم سایبری ضمن بیان این مطلب اظهار داشت: 
شکاف بین نسلی شدید به دلیل رشد تکنولوژی، کاهش نقش 
خانواده به عنوان مرجع و عدم آشنایی مناسب والدین با این فضا، از 
عواملی است که باعث می شوند فرزندان در خانواده ها از یک فضای 

محرمانه و خصوصی تهدیدکننده برخوردار شوند. 
سرهنگ نیک نفس ادامه داد: با توجه به این که اکثر کاربران 
اینترنت نوجوانان و جوانان هستند، برای جلوگیری از اعتیاد 
اینترنتی لازم است والدین بر رفتار اینترنتی فرزندانشان کنترل و 
نظارت منطقی داشته باشند؛ نه به گونه ای که به طور کلی مانع آنها 
شوند و نه به شکلی که آنان را کاملا رها و آزاد بگذارند، که در هر 

دو صورت فرزندان مورد تهدید خواهند بود.
رئیس مرکز تشخیص و پیشگیری از جرایم سایبری در این 
خصوص از والدین خواست تا آگاهی های خودشان را در خصوص 
اینترنت و فواید و زیان های آن افزایش دهند تا بتوانند فرزندانشان 
را به درستی راهنمایی کنند و آنان را تشویق کنند که از ارائه 
اطلاعات شخصی در محیط اینترنت خودداری نمایند. وی در ادامه 
به پدر و مادرها توصیه کرد: به کودکان خود یاد دهند که اطلاعات 
موجود در اینترنت ممکن است تقلبی هم باشد و به آنان اجازه 
ندهند به تنهایی با اشخاصی که در فضای مجازی آشنا شده اند، 
ملاقات کنند. سرهنگ نیک نفس با اشاره به اینکه امروزه وبگردی 
برای برخی افراد جایگزین ولگردی های خیابانی شده است، گفت: 
در وبگردی کاربران بدون هدف و صرفا به منظور وقت گذرانی وارد 
اینترنت می شوند و گاها ساعت ها در این فضای بزرگ و پیچیده 
ضمن تلف کردن وقت ، دچار سردرگمی  در اینترنت می شوند. 
رئیس مرکز تشخیص و پیشگیری از جرایم سایبری وبگردی های 
بدون هدف را عامل تحمیل هزینه به فرد و در معرض خطر قرار 
گرفتن کاربر در این محیط جهانی برشمرد و ادامه داد: اعتیاد به 
اینترنت نیز در بین این گونه افراد بیش تر مشاهده می شود. این 
مقام ارشد انتظامی  در خاتمه نقش صدا و سیما را در اطلاع رسانی 
فضای سایبری بسیار مهم عنوان کرد و افزود: سازمان های متولی 
فرهنگ که حافظ هنجارها و ارزش های مورد قبول جامعه اند، با 
برنامه ریزی مناسب باید به فعالیت های اینترنتی جوانان جهت 
دهند و کارهای ارزشمند آنان را تشویق کنند.گسترش فضای 
مجازی اجتناب ناپذیر است، این فضا در عین قابلیت ها و فرصت 
هایی که برای افراد به ارمغان می آورد، آسیب و عوارض خاص 
خود را دارد و تنها راه مقابله با این تکنولوژی افزایش اطلاعات 
والدین است و اینکه خود را در کنار فرزندان خود قرار دهند نه 

در مقابل آن ها.

جوانان و اعتیاد به فضای مجازی 

هیس، این آدم های آهنی خفته اند 
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فرمانده انتظامی استان مرکزی خبرداد

کشف بیش از 288 میلیارد ریال کالای قاچاق
 فرمانده انتظامی استان مرکزی از کشف 288 میلیارد و 305 میلیون ریال کالای 

قاچاق و دستگیری 877 نفر قاچاقچی کالا در 9 ماهه نخست امسال خبر داد.
سردار کیومرث عزیزی با اشاره به مسئولیت ناجا در تحقق منویات مقام معظم رهبری 
در سال اقتصاد مقاومتی، اقدام و عمل، افزود: یکی از مهم ترین راهبردهای ناجا در این 
حوزه، مبارزه با قاچاق کالاست زیرا که پدیده قاچاق کالا به عنوان یک پدیده چندوجهی از 
جنبه اقتصادی، سبب خروج اقتصاد از مسیر سالم، شکل گیری اقتصاد زیرزمینی، کاهش 
 تولید ناخالص ملی، افزایش بیکاری، کاهش سرمایه گذاری و تغییر الگوی مصرف می شود.

این مقام ارشد انتظامی با اشاره به برنامه ریزی جامع پلیس استان در برخورد با 
سال  ماهه   9 در  قاچاق  کالای  کشفیات  درصدی   74 افزایش  از  کالا  قاچاق 
جاری در استان مرکزی خبر داد و گفت: در این بازه زمانی 288 میلیارد و 305 
 میلیون ریال انواع کالای قاچاق در عملیات های پلیس استان کشف شده است.

وی تصریح کرد:  در این عملیات ها 877 نفر دستگیر و 297 دستگاه وسیله نقلیه 
نیز از قاچاقچیان کالا توقیف شده است.سردار عزیزی ادامه داد: از تعداد 797 پرونده 
تشکیلی در جرایم مرتبط با قاچاق کالا در 9 ماهه نخست امسال،  تعداد 74 پرونده 
دارای ارزشی بالای یک میلیارد ریال و تعداد 169 پرونده نیز ارزشی بیش از یک صد 

میلیون ریال داشته است.

فرمانده انتظامی شهرستان فریمان  خبرداد

مرگ دو برادر در یک تصادف در فریمان 
فرمانده انتظامی شهرستان فریمان گفت: دو برادر در تصادف یک دستگاه سواری 
پراید با کامیون بنز در محور سنگ بست- باغچه این شهرستان از توابع خراسان 

رضوی، جان باختند. 
سرهنگ علی قربانی افزوذ: با اعلام مرکز فوریتهای پلیسی 110 مبنی بر وقوع یک 
فقره تصادف فوتی در روز  جمعه ، بلافاصله ماموران پاسگاه سنگ بست و نیروهای 

امدادی به محل حادثه اعزام شدند.
وی اظهار کرد: در بررسی های به عمل آمده مشخص شد که راننده 27 ساله سواری 
پراید به نام مصطفی و برادر 23 ساله اش به نام حمید به علت شدت جراحات وارده در 
دم فوت کرده اند.فرمانده انتظامی شهرستان فریمان گفت: کارشناس پلیس راه علت 
سانحه را انحراف به چپ سواری پراید اعلام کرده است.فریمان یکی از شهرستان های 
استان خراسان رضوی است که بر اساس مصوبه ٔ هیئت دولت در تاریخ 8 اردیبهشت 
1372 تأسیس شده و در در حال حاضر، ن دارای دو بخش، شش دهستان و چهار 
شهر است. فریمان به مرکزیت شهری به همین نام خدود 95 هزار نفر جمعیت دارد و 

در فاصله 75 کیلومتری مشهد واقع شده است. 

فرمانده انتظامی استان البرز  خبرداد

جاسازی محموله قاچاق در بار هسته خرما 
فرمانده انتظامی استان البرز از کشف یک محموله کالای قاچاق جاساز در بار هسته 

خرما به ارزش دو میلیارد و 400 میلیون ریال خبر داد. 
کالا  قاچاق  با  مبارزه  اداره  ماموران  افزود:  صالح  کامرانی  بخشعلی  سردار 
کشور،  غرب  قاچاقچیان  فعالیت  اطلاعاتی  رصد  طی  آگاهی  پلیس  ارز  و 
دستگاه  یک  از  استفاده  با  دارند  قصد  ای  حرفه  قاچاقچیان  که  یافتند  اطلاع 
کنند. منتقل  تهران  به  را  قاچاق  ممنوعه  کالای  محموله  یک   کامیون 

وی گفت: با هماهنگی مقام قضائی سه اکیپ از ماموران به اتوبان قزوین - کرج اعزام و 
پس از رصد و شناسایی کامیون مورد نظر، خودرو را با رعایت موارد حفاظتی و ایمنی 
 در حوالی پل فردیس متوقف، راننده را دستگیر و به مقر پلیس آگاهی انتقال دادند.

فرمانده انتظامی استان البرز با بیان اینکه ارزش کالاهای کشف شده دو میلیارد و 400 
میلیون ریال برآورد شده است، افزود: در بازرسی از این کامیون که حاوی کیسه های 
هسته خرما بود ، 760 بطری انواع مشروبات الکلی خارجی، 32 هزارو 40 عدد انواع 
قرص نیروزا ، پنج هزارو 760 ثوب روسری، 175 دستگاه جک برقی و 375 دست کت 
وشلوار را که به طرز ماهرانه ای در بار هسته های خرما جاسازی شده بود کشف شد . 

الزام  به  انتظامی استان  رئیس پلیس راه فرماندهی 
خودروها در همراه داشتن تجهیزات زمستانی در فصل 

زمستان تاکید کرد.
سرهنگ اردشیر جمشیدی راد در گفت و گو با خبرنگار 
پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت: با توجه به فصل زمستان 
که معمولاً جاده ها لغزنده است یکی از مواردی که توسط 
پلیس کنترل می شود همراه داشتن تجهیزات زمستانی 

است که بایستی در درون خودرو وجود باشد. 
 وی با بیان اینکه جلو مقرهای پلیس و در طول جاده 
ها اولین چیزی که از راننده ها سوال می شود همراه 
داشتن زنجیر چرخ است، گفت: شاید برخی محورها 
خشک باشد اما ممکن است در طول مسافرت راننده 
به زنجیرچرخ احتیاج پیدا کند چون یک خودرو فاقد 
تجهیزات زمستانی گاهی در یک سربالایی باعث مسدود 

شدن یک محور می شود. 
رئیس پلیس راه استان قم در ادامه به نصب تلویزیون 
شهری بر روی ساختمان ثبت ساعت عوارضی« قم-

تهران«نیز اشاره کرد و افزود: یکی از راه های اطلاع رسانی 
ما ارسال پیام های ترافیکی از این طریق به صورت روزانه 
به عموم مردم بوده که حاوی نکات آموزشی و قوانین 
و مقرراتی است که یک راننده بایستی در طول مسیر 

رعایت کند. 
سرهنگ جمشیدی راد با اشاره به استقبال راننده ها از 
این تلویزیون شهری، گفت: اگر جاده های استان لغزنده 

و یا تصادفی در آن رخ داده باشد به اطلاع مردم رسانده 
شده که مثلًا در چه کیلومتری حادثه رانندگی رخ داده و 

راننده ها با احتیاط رانندگی کنند. 

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم گفت: در دو روز گذشته 
28 عملیات آتش نشانی در شهر قم انجام و طی آن پنج مورد حریق خاموش شد .

عباس جعفری با اشاره به عملیات های آتش نشانی انجام شده در دو روز گذشته در 
قم، اظهار کرد: در این مدت با تلاش نیروهای آتش نشانی و اطلاع رسانی شهروندان 28 

عملیات در سطح شهر قم انجام شد.
وی با بیان اینکه عملیات های آتش نشانی شامل اطفای حریق، نجات و ایمن سازی 
است، تصریح کرد: شهروندان با تماس با سامانه 125 می توانند مشکلات و حوادث را به 

اطلاع نیروهای آتش نشانی برسانند.
جعفری انجام پنج عملیات اطفای حریق در 48 ساعت گذشته را مورد توجه قرار داد 
و گفت: در این عملیات ها حریق یك کارگاه نجاری، دو خودرو و یك منزل خاموش شد.

وی با اشاره به عملیات های نجات انجام شده در این مدت، خاطرنشان کرد: طی دو روز 
گذشته 6 مورد عملیات نجات در شهر قم انجام شده است.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم بیان کرد: در این 
عملیات ها سه مورد رفع محبوسی در آسانسور، یك مورد نجات فرد سقوط کرده داخل 

چاه و یك مورد انگشتربری انجام شده است.
جعفری با بیان اینکه در 48 ساعت گذشته 17 عملیات ایمن سازی در قم انجام شده 
است، گفت: در این عملیات ها 6 مورد بازگشایی درب خودرو، دو مورد بازگشایی درب 
منزل، یك مورد رهاسازی خودرو از داخل گل و لای و رفع آب گرفتگی معابر انجام شد.

فرمانده انتظامی سیستان و بلوچستان گفت: با تلاش 
کارآگاهان پلیس، قاتل معلم ایرانشهری در یک عملیات 

غافلگیرانه دستگیر شد. 
سردار حسین رحیمی روز شنبه اظهار داشت: در پی 
قتل معلم ایرانشهری در 3 روز پیش بررسی های گسترده 
پلیس آغاز شد.وی افزود: کارآگاهان پلیس آگاهی شهرستان 
ایرانشهر پس از بررسی موضوع در ابعاد مختلف، سرنخ هایی 
 از انگیزه های تلافی جویانه در وقوع این قتل به دست آوردند. 
وی ادامه داد: کارآگاهان پلیس پس از پایش های مداوم و 

شبانه روزی، سرنخ هایی از دخالت یک شرور سابقه دار در 
این قتل پیدا کردند. وی افزود: ماموران بامداد امروز پس 
از شناسایی محل اختفای این قاتل فراری در حاشیه شهر 
 ایرانشهر، او را در یک عملیات غافلگیرانه دستگیر کردند. 
فرمانده انتظامی سیستان و بلوچستان گفت: فرد دستگیر 
شده دارای سابقه شرارت بوده و تحت تعقیب مراجع قضایی 
نیز است.سردار رحیمی تصریح کرد: متهم دستگیر شده در 
تحقیقات تخصصی کارآگاهان پلیس، به انجام این قتل با 
همکاری یک نفر دیگر اعتراف و هدف از انجام آن را دخالت 

این معلم در قتل یکی از بستگانشان در سال گذشته عنوان 
کرد.

پلیس  گسترده  تلاش  کرد:  نشان  خاطر  وی   
دارد. ادامه  همچنان  وی  همدست  دستگیری   برای 

در  ایرانشهر  پرورش  و  مدیرآموزش  عبدالغفور حسینی 
جنوب سیستان و بلوچستان هفته گذشته در مصاحبه با 
خبرنگار ایرنا گفت: دادکریم آهورانی آموزگار پایه چهارم 
دبستان میلاد چاه جمال این شهرستان عصر سه شنبه 

توسط افراد مسلح ناشناس به قتل رسید.

رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان  قم  تاکید کرد

  الزام خودروها به داشتن تجهیزات زمستانی 

مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم  خبرداد

انجام 28 عملیات آتش نشانی در دو روز گذشته  در قم 

فرمانده انتظامی سیستان و بلوچستان :

قاتل معلم ایرانشهری دستگیر شد 






